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 کمیسـیون  هـاي  زیرمجموعـه  از یکـی  به عنوان ،1391 سال ماه آبان از ایران آب تدبیر اندیشکده
 و هـا  ظرفیـت  توسعه منظور هکرمان ب کشاورزي و معادن و صنایع و بازرگانی اتاق و آب کشاورزي

 و بخشـی  تشکیلات و کار و کسب محیط جامعه، مختلف ارکان میان گوو و گفت تعامل فضاي ایجاد
نوشتار حاضر  .است گردیده تأسیس آب، حکمرانی بهبود مسیر کشور در در آب مدیریت فرابخشی

   دهد.  ارائه می "نجانرفت از بحران آب: نشست رفس هاي برون راه"گزارشی کامل از نشست تعاملی 

به اندیشکده تدبیر آب ایران بوده و استفاده از مطالب مقاله با  کلیه حقوق این مقاله محفوظ و متعلق
 ذکر ماخذ بلامانع است.

 
کریم تهران،: آدرس نجات خیابان خان،  چهارم واحد چهارم، طبقه ،212پلاك زنان، جامع بیمارستان از بالاتر شمالی، الهی  . 

 

  021-88947300-88947400 تلفن:
 

 WWW.IWPRI.COMتارنماي اندیشکده: 
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  :سخن آغازین

تکنولـوژي جدیـد حفـر چـاه      هبدون مطالعه و بومی نشد و ترویج ي اخیر با ورود دهه 5الی  4 در
و غیرمتناسـب   يهـا ایجـاد نهاد  نوسـازي جامعـه و   دردیگـر  نیز به علت اشتباهات بسـیار   و عمیق

وارد  ي منابع آب زیرزمینی کشـور بها ه میراث گرانلطمات جبران ناپذیري ب ي نادرست،ها مدیریت
  .ه استشد

، براساس آمار و اطلاعات منتشر شده از طرف وزارت نیرو میزان اضافه برداشت از مقیاس ملیدر  
سال و در مواردي به رقمی در حـدود   میلیارد در 5منابع آب زیرزمینی کشور بطور میانگین بیش از 

بـرداري   بهـره  تر از درصد اضافه 20حدود  رقم اخیر الغ شده است کهمترمکعب در سال ب دمیلیار 9
بینـی صـورت گرفتـه نشـان      گردد. متأسفانه پیش مجاز از منابع آب زیرزمینی کل کشور ارزیابی می

دهد که چنانچه با این پدیده بطور جدي و هوشمندانه برخورد نشود در آینده به عنوان یکـی از   می
  شود. تلقی میتهدیدکننده براي توسعه پایدار  هاي اصلی عوامل و مؤلفه

ترین مناطق از نظر اضافه برداشت آب زیرزمینی در کشور، منطقه رفسـنجان اسـت.    یکی از بحرانی
کیلومترمربع در استان کرمـان و   12428محدوده مطالعاتی ذخیره آب زیرزمینی رفسنجان به وسعت 

اشـت از منـابع آب   ن محدوده مطالعاتی از نظر برددر حوضه آبریز کویر درانجیر واقع شده است. ای
جـزء منـاطق ممنوعـه محسـوب      ،ز نظر صدور مجوز برداشت جدید چـاه ا 1353زیرزمینی از سال 

شرایط به حد بحرانی ارتقاء پیدا  نها مشکلات آن را کاهش نداد بلکهشود که این محدودیت نه ت می
بـر  مترمکعب درسال رسیده اسـت.   میلیارد 152کرد و در حال حاضر اضافه برداشت متوسط آن به 

سته مرکزي رسـیدن بـه مـدیریت    اساس اجماع جهانی و سابقه تاریخی فرهنگ ایران زمین، آنچه ه
هـا در فرآینـد اتخـاذ تصـمیمات و      دهد، مشارکت همه گروه تر آب زیرزمینی را تشکیل می مطلوب

سبز گفت و گو است. به همین منظور،  اجراي آنها است و راه رسیدن به این مهم، گذشتن از دالان
ها و مناطق بحرانی با اتکـا بـه    اندیشکده تدبیر آب براي رسیدن به راه اساسی حل مسائل در دشت
هاي تعاملی با فعـالان محلـی    مقوله حکمرانی محلی، در نظر دارد توجهی ویژه به برگزاري نشست

نشسـت   ،هاي برون رفت از بحران آب ی راهبراي نیل به همین منظور، اولین هم اندیش داشته باشد.
تیرماه با میزبانی خانه کشاورز رفسنجان و مشاوره اندیشکده تدبیر آب ایـران   12رفسنجان در روز 

  :بودشد. محورهاي نشست به شرح زیر برگزار 

 ابعاد خسارت هاي مختلف بحران آب  
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 هاي برون رفت از بحران راه  
 بحران نیازهاي برون رفت از پیش 

  گفت و گـوي بـین  در جهت انعکاس کامل نشست رفسنجان و فضاي ي است گزارش نوشتاراین 
پـس از  طبق روال اندیشکده، با برگزاري این هم اندیشی، باشد.  ت میکنندگان در این نشس شرکت

  . رسد میبه اطلاع مخاطبین تارنما  از طریق آن نتایج، مستندسازي
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با دعوت قبلی خانه کشاورز رفسـنجان   4/1392/ 12روز چهارشنبه  14 الی 9این نشست از ساعت 
اجتماعی منطقه و اسـتان کرمـان، شـامل    -اي مختلف اقتصاديه از گروه نفر 50 و با حضور بیش از

صـاحبان   صـادرکنندگان پسـته،  هـاي فـرآوري پسته،   گران، باغداران پسته، صاحبان ترمینـال  پژوهش
در  سالن اجتماعـات موسسـه تحقیقـات پسـته کشـور      هاي حفاري، مسئولین منطقه و...  در شرکت

  شد. برگزاررفسنجان 

هاي برون رفت از بحران آب تعیـین   یت بحران آب رفسنجان و راههدف این نشست بررسی وضع 
 اي ( که خلاصه شده بود. به این منظور شرایط ذخیره آب زیرزمینی در محدوده مطالعاتی رفسنجان

  گرفته بود) بطور مشـروح توضـیح داده شـد. سـپس  فرصـت      کنندگان قرار از آن در اختیار شرکت
هاي بـرون رفـت از    هاي ناشی از بحران آب، راه ابعاد خسارتگو درباره  پرسش و پاسخ و گفت و

  نیازها، فراهم شد. ها و پیش شرط بحران و پیش

آمدگویی به حاضرین در جلسه، اعضاي پانل نشست را  در ابتداي نشست آقاي ابطحی بعد از خوش
رنامه نشست بو  نموده باشند معرفی هیمی میکه شامل آقایان مهدي آگاه، نظري، ابطحی و مهندس ف

  :ندرا به شرح زیر اعلام کرد

 دقیقه) 10-بیان اهداف نشست و طرح موضوع (مهندس اسفندیاري - 

 )10تا ساعت  -بررسی وضع موجود منابع آب رفسنجان (خانم دکتر ترابی - 

 )10:10تا  10:00 -هاي ناشی از بحران آب (اعضاي پانل تشریح خسارت - 

تـا   10:10هـاي ناشـی از بحـران آب (    پرسش و پاسخ شرکت کنندگان در مورد خسـارت  - 
10:300( 

 )11تا  10:30تنفس ( - 

 )11:20تا  11-رفت از بحران آب (اعضاي پانل بررسی راهکارهاي برون - 

تـا   11:20کارهاي برون رفـت از بحـران آب (   کنندگان در مورد راه پرسش و پاسخ شرکت - 
12( 
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 12:00 -آب (اعضاي پانل هاي برون رفت از بحران نیازهاي راه ها و پیش شرط بررسی پیش - 
 )12:20تا 

 )12:45تا  12:20نیازها ( ها و پیش شرط کنندگان در مورد پیش پرسش و پاسخ شرکت - 

 )13تا  12:45 -جمع بندي نشست (مهندس اسفندیاري - 

نشسـت پربـار و مثبتـی     ،کننـدگان  ایشان در ادامه اظهار امیدواري کردند که با برخورد فعال شرکت
آن درك درستی از بحران آب و راهکارهاي برون رفت از بحران باشد. مطابق  برگزار شود و حاصل

   بود.کنندگان  گان نشست، تمرکز بیشتر این نشست بر اظهار نظر شرکت برنامه برگزارکنند

  سپس مهندس اسفندیاري کلیاتی را در مورد این نشست به شرح زیر ارائه دادند:

به اهـداف خـود کـه همانـا بررسـی و رسـیدن بـه         ضمن عرض سلام، امیدوارم این جلسه شریف
هاي عملی براي بحران آب رفسنجان است، دست یابد. همـانطور کـه همـه مطلـع هسـتند،       حل راه

حلهاي عملـی   توان در یک جلسه ابعاد آن را بررسی کرد و به راه مشکل آنقدر بزرگ هست که نمی
و مسیر بهبـود  نیز با جماعت همراه  اوندمنتهی کرد. اما همین که این نیروي جمعی ایجاد شود، خد

خواستم مطرح کنم، مسئله نگاهی است که به قضیه  طی خواهد شد. موضوعی که طی چند دقیقه می
آنهـا  ، متوجه دنآی د و به صورت بحران در مینشو بزرگ میمسائل اجتماعی وقتی ما همیشه داریم. 

د. یک راس خود صاحبان مسئله است کـه  معمولاً در مسائل اجتماعی سه راس وجود دار .شویم می
شود و افرادي هستند که در منطقه وجود دارند و به دلیل این بحران  اصطلاحاً به آن ذینفعان گفته می

توانند مسائل  بینند. طرف دیگر قضیه پژوهشگران هستند که صاحب تخصص هستند و می آسیب می
یري است. معمولا رابطه خوبی بین این سـه  گ را بررسی کنند. طرف سوم هم نظام اجرایی و تصمیم

  شود که دلایل آن نیاز به بحث مستقلی است که خارج از اهداف این نشست است.  راس برقرار نمی

براي اینکه ارتباط بهتري بین این سه راس برقرار شود، شاید یک سري نهادها و موسساتی قادر بـه  
که من بـه عنـوان دبیـر آن بـه همـراه چنـد تـن از         انجام این کار باشند. اندیشکده تدبیر آب ایران

تـلاش دارد بـا شـناختی کـه از مسـائل آب، دسـتگاه اجرایـی و         ،میهمکاران در خدمت شما هست
پژوهشگرانی که در این زمینه صاحبنظر هستند، دارد، در اینجا حضور پیدا کرده تا ضـلع سـوم کـه    

که ما از نزدیک  ایجاد گردداجه رودرویی صاحبان مسئله است، مسائل خود را مطرح کنند و یک مو
بتوانیم ارتباط لازم را بین سه ضلع مثلث برقرار کنیم. البته یـک ضـلع مثلـث کـه نظـام اجرایـی و       

گیري است به دلیل اینکه ارتباطات ضعیف بود، شاید امروز به طور کامـل ایـن جـا حضـور      تصمیم
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تـر و بهتـري بـراي     نبال ایجاد فضـاي راحـت  نداشته باشد. یک دلیل دیگر این بود که دوستان به د
هاي خود بودند. اگر امروز بتـوانیم مسـائلمان را در    صاحبان مسئله به منظور طرح نظرات و دغدغه

تر و مناسب تري پیـدا کنـد تـا در     ها به نقطه مشخصی برسانیم تا اینکه موضوع شکل منسجم بحث
اي هـم بـراي    ی خوب است که یـک رویـه  هاي بعدي بتوان این موضوع را جبران کرد. خیل فرصت

  شود، مشخص شود. تداوم این نشست و نحوه پیگیري تصمیماتی که در این جلسه اتخاذ می
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  فصل دوم:
 و منابع پایه اطلاعات ارائه

  آب مصارف
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ب در محدوده در ادامه خانم دکتر ترابی به شرح زیر به ارائه مطالب خود در مورد منابع و مصارف آ
  :ندمطالعاتی رفسنجان پرداخت

هاي  هاي قبلی که به دنبال روشن کردن سوال و دغدغه نشست این مطالب و اطلاعات بر اساس پیش
کنندگان در این نشست برگزار شد، تهیه شده است. مطالبی کـه آمـاده شـده اسـت      مختلف شرکت

کلـی جمعیـت و عمـومی منـابع آب     اي در مورد موقعیت محدوده رفسنجان و سیماي  شامل مقدمه
هـاي توسـعه منـابع آب و     سطحی و زیرزمینی است. در بخش بعدي به مصـارف آب شـامل طـرح   

هاي سطحی و زیرزمینی از آب، بیلان منابع و مصارف آب و در نهایت به مسائل مربوط به  برداشت
 کیفیت آب خواهیم پرداخت. 

 30درانجیر واقع شده است و این حوضه یکی از محدوده مطالعاتی رفسنجان در حوضه آبریز کویر 
  نشان داده شده است. 1موقعیت آن در شکل حوضه درجه دوم کشور است. 

  
  درانجیر کویر حوزه جفرافیایی موقعیت :1 شکل

درصـد   33درصد حوضه آبریز کویر درانجیر در استان کرمان و  67همچنان که مشخص شده است 
  استان یزد واقع شده است.آن در 

  فرمایید: را ملاحظه میهم توپوگرافی حوضه آبریز  2در شکل 



 

 

 

 

 

 

رون
ت ب

شس
ن ن

 اولی
مل

ش کا
گزار

 
جان

فسن
ت ر

شس
ب: ن

ن آ
حرا

 از ب
فت

ر
 

12 

  
 درانجیر کویر آبریز حوضه توپوگرافی :2 شکل

دهنده مرز استان کرمان و  همانطور که در شکل می بینید خط قرمزي که در وسط عکس است نشان
استان کرمان و سمت چپ استان یزد است. امـا کـل حوضـه     استان یزد است. سمت راست تصویر

آبریز به لحاظ اینکه در منطقه کویري کشور واقع شـده اسـت، بیشـتر حالـت دشـت دارد و کمتـر       
کوهستانی است. مناطقی که با رنگ پررنگتر در تصویر نشان داده شـده اسـت، منـاطق کوهسـتانی     

طور ها هستند. همین  نشان داده شده است، دشترنگتر و خاکستري  هستند و مناطقی که با رنگ کم
فرمایید که یکی از آنها در سمت منطقـه قریـه    ما دو رودخانه اصلی را ملاحظه میش در این تصویر

شود تا بردسیر و بعد هم تا رفسنجان  العرب شروع می العرب، بردسیر و رفسنجان قرار دارد. از قریه
شـود. شـاخه دیگـر     فسنجان خارج و وارد کویر درانجیـر مـی  کند و در نهایت هم از ر ادامه پیدا می

اي  دهد و در انتها به شاخه کند و رودخانه دیگري را تشکیل می رودخانه از بالاي تصویر حرکت می
شـوند.   پیوندند و با همدیگر وارد کفه نمکی کویر درانجیر مـی  کند بهم می که از رفسنجان عبور می

ر گرفته شده است همین دو شاخه رودخانه است که پـس از بهـم   هم در نظ علتی که این حوضه با
پیوستن به کفه نمکی به نام کویر درانجیر می ریزند و اسم حوضـه هـم بـه همـین مناسـبت کـویر       

  درانجیر نامگذاري شده است. 
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 سرشـماري  اسـاس  بـر فرماییـد.   ملاحظه مـی  3شکل اما آمار جمعیتی موجود در این حوضه را در 
 درانجیـر  کـویر  آبریـز  حوضـه  در نفر 1218000 حدود مجموعاً 1385 سال در شده انجام جمعیت

نقـاط  . کننـد  می زندگی یزد استان در درصد 4 و کرمان استان در آنان درصد 96 که اند بوده ساکن
  دهند.  سبز رنگ در این تصویر مراکز جمعیتی را نشان می

  
 درانجیر کویر آبریز حوضه در آن ندگیپراک توزیع و جمعیت :3 شکل

درصد از جمعیت  96 اما از نظر مساحت در استان کرمان واقع شده است، درصد حوضه 67اینکه  با
حوضه در این استان قرار دارد. ما براي اینکه بتوانیم اطلاعات مربوط به منابع آب را تـدقیق کنـیم،   

سنجی را که حدود  هاي باران دیم. موقعیت ایستگاهکر سنجی استفاده می بایست از اطلاعات باران می
کنیـد. مـا بـا     هاي آبی ریز در تصویر زیر مشاهده می ایستگاه با اطلاعات قابل قبول بود با فلش 29

ان باران متوسط را تهیه کـردیم کـه ایـن نقشـه همبـار      ایستگاه نقشه هم 29استفاده از اطلاعات این 
  آمده است.  4متوسط در شکل 
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 درانجیر کویر آبریز حوضه در باران هم نقشه و سنجی باران ایستگاههاي موقعیت :4 شکل

اي از رفسنجان بـه نـام سرچشـمه خطـوط      العرب و در یک منطقه در منطقه قریه اگر دقت بفرمایید
ناطق حوضـه کـویر   ترین م کنید، این دو منطقه پرباران همباران را با دوایر نزدیک به هم مشاهده می

متر و در منطقه  میلی 280تا  270درانجیر هستند. در منطقه سرچشمه ارتفاع متوسط بارش به حدود 
 70رسد. اما در منـاطق دیگـر بـارش متوسـط بـه حـدود        متر هم می میلی 290العرب به حدود  قریه
کـویر درانجیـر   رسد. بنابراین یک اختلاف بارش در مناطق مختلـف حوضـه آبریـز     متر هم می میلی

  میلیمتر متغیر است.  290میلیمتر تا  70وجود دارد که از 

 بارش متوسط شده، انجام محاسبات براساس درانجیر، کویر آبریز حوضه در باران هم رسم بر علاوه
 137 رفسنجان مطالعاتی ي محدوده در و میلیمتر 120 ایستا ي دوره در درانجیر کویر آبریز ي حوضه
در حوضـه آبریـز کـویر درانجیـر و      1387تا  1343تغییرات بارش در دوره زمانی  .شدبا می میلیمتر

آورده شده است. متوسط بارش دشت رفسنجان بیشتر از حوضـه   6 و 5دشت رفسنجان در اشکال 
 درصـد  44 معـادل  درانجیـر  کویر آبریز ي حوضه در بارش میزان بنابراینآبریز کویر درانجیر است. 

 50 معـادل  رفسـنجان  مطالعـاتی  ي محـدوده  در بـارش  میزان و) میلیمتر 270( کشور متوسط بارش
. مفهوم آن این است که مـا نبایـد انتظـار    باشد می کویري مناطق جزء و کشور متوسط بارش درصد

  معجزه اینجا داشته باشیم.
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  ایستا ي ورهد در درانجیر کویر آبریز حوضه متوسط بارش درازمدت سري :5 شکل

 
  ایستا ي دوره در رفسنجان مطالعاتی ي محدوده متوسط بارش درازمدت سري :6 شکل

 ایستا، آماري ي دوره در یا بدترین و بهترین سال از نظر بارش تر و خشک هاي دوره بررسی بمنظور
 و درانجیـر  کـویر  بریـز آ ي حوضـه  بـراي  بـارش  آمـار  از اسـتفاده  با SPI شاخص نام به شاخصی
 یـا  کـاهش  درصـد  از اسـت  عبـارت  SPI شـاخص . گردید محاسبه رفسنجان مطالعاتی ي محدوده
 یـا  ماهه چند تواند می مبنا ي دوره این که مبنا ي دوره یک در متوسط بارش به نسبت بارش افزایش
آورده  7 شـکل  و در )گرفـت  قـرار  محاسبه مورد سالانه دوره در SPI گزارش این در( باشد سالانه

  شده است.



 

 

 

 

 

 

رون
ت ب

شس
ن ن

 اولی
مل

ش کا
گزار

 
جان

فسن
ت ر

شس
ب: ن

ن آ
حرا

 از ب
فت

ر
 

16 

  
  درانجیر کویر آبریز حوضه در سالانه SPI شاخص :7 شکل

معنی است کـه  چقدر این شاخص از عدد صفر فاصله بیشتر در سمت منفی داشته باشد، به این  هر
ده تري باشد به این معنی است که آن سـال پـرآب بـو    است و هرچه عدد مثبت آن سال خشکسالی

دهـد کـه در    در این نمودار براي حوضه آبریز کویر درانجیر نشان مـی  SPIاست. بنابراین شاخص 
پرآبترین سال بوده  1370-71ترین سال و سال  است خشک -65/2که این شاخص  1344-45سال 

شود که مانند حوضه آبریـز   نشان داده می 8براي دشت رفسنجان نیز در شکل  SPIاست. شاخص 
  ست.درانجیر ا

  
  رفسنجان مطالعاتی ي محدوده در سالانه SPI شاخص :8 شکل

اي  مسیر اصلی دو رودخانـه  9خواهیم مطرح کنیم. در شکل  در قسمت بعدي بحث منابع آب را می
  کنید.  که خدمتتان عرض کردم را مشاهده می
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قیـر بـودن ایـن حوضـه از نظـر آمـار و       به دلیل ف هیدرومتري هاي ایستگاه بودن محدود به توجه با
کـل منـابع    ،سطحی منابع آبسطحی به خاطر کویري بودن منطقه و اهمیت کم منابع آب اطلاعات 

 ي محـدوده  در و انجیـر  در کـویر  آبریـز  حوضـه  سـطح  در تولیدي رواناب مجموعآب سطحی و 
  هاي مبنا محاسبه شد.  هیک رابطه هیدرولوژیکی بر اساس ایستگا از استفاده با رفسنجان مطالعاتی

  
  درانجیر کویر آبریز حوضه در مبنا هیدرومتري هاي ایستگاه و اصلی هاي رودخانه :9 شکل

 کـویر  آبریز حوضه در شده تولید سطحی آب منابع حجم متوسط که دهد می نشان محاسبات نتایج
 .باشد می مکعب متر میلیون 47,5 و 347,3 ادلمع ترتیب به رفسنجان مطالعاتی ي محدوده و درانجیر

  شده است.  نشان داده 11و  10نتیجه این محاسبات در اشکال 
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  انجیر در کویر آبریز حوضه در شده تولید سطحی رواناب نوسانات :10 شکل
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  رفسنجان مطالعاتی ي دهمحدو در شده تولید سطحی رواناب نوسانات :11 شکل

صورت  هاي آن را با برداشت اگر شود و این کل منابع آب سطحی است که در این مناطق تولید می
چیزي که براي ما در دشت  توان گفت که آن می، از آب زیرزمینی در این مناطق مقایسه کنید گرفته

یست و رقم آن قابـل توجـه   آبریز کویر درانجیر اهمیت دارد منابع آب سطحی ن  رفسنجان و حوضه
  .باشد مین

کنیـد کـه مـرز ایـن      محدود مطالعاتی موجود در حوضه کویر در انجیر را مشاهده مـی  12در شکل 
که به رنگ صورتی نشـان   هایی بخشهاي آب زیرزمینی هستند.  ها منطبق بر مرزهاي سفره محدوده

به این معنی اسـت کـه در همـه ایـن     هاي ممنوعه یا ممنوعه بحرانی هستند و  اند، محدوده داده شده
 شود. تنها یک محدوده ها بیش از ظرفیت آب تجدیدپذیر یا اجازه برداشت آنها برداشت می محدوده

وجود دارد که زرد رنگ است که بخشی از آن آزاد است. دو تا محدوده است که بـه رنـگ سـفید    
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ه این معنی است کـه یـا آبـی    است که یکی کویر ساوند و یکی کویر درانجیر است و رنگ سفید ب
  توان از آن استفاده کرد. ندارند یا آب آنها آنقدر شور است که نمی

 درانجیر کویر آبریز حوضه مطالعاتی هاي محدوده وضعیت زیرزمینی: آب منابع :12 شکل

وضـه ملاحظـه   هـاي مطالعـاتی ایـن ح    ه یـک از محـدود   منابع آب زیرزمینی را در هر 13در شکل 
خواهم وارد جزییات تک به تک اینها شوم و در ادامه راجع به محدوده مطالعاتی  فرمایید که نمی می

  رفسنجان به تفصیل صحبت خواهیم کرد.

 

 در  مخازن کسري و ها برداشت زیرزمینی، آب منابع پتانسیل زیرزمینی: آب منابع :13 شکل

 درانجیر کویر آبریز حوضه اتیمطالع هاي محدوده
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سقوط سطح آب زیرزمینی را در همه مناطق این حوضه مشاهده می کنید و وضـعیت   ،14در شکل 
همه مناطق مشابه است. اگر اینطور نبود و ما مناطق ممنوعه نداشتیم قاعدتاً باید نمودارها به صورت 

لا می آمد و در فصل مصـرف آب  سینوسی تغییر می کرد. یعنی که در فصل بارش سطح آب باید با
شود  کرد. اما وقتی بیشتر از ظرفیت برداشت می پایین می رفت و حول یک خط افقی باید نوسان می

سطح آب زیرزمینی به صورت مداوم افت می کند و عملاً نشان می دهد که سفره در حـال تخلیـه   
  است. 

  
 آبریز حوضه مطالعاتی هاي محدوده در دشتها در زیرزمینی آب هیدروگرافهاي :14 شکل

 درانجیر کویر

هاي توسعه منابع آب است.  شود. بحث طرح در قسمت بعدي مصارف آب در این حوضه مطرح می
ردید که منابع آب سطحی در این حوضه اهمیت زیادي ندارد. یعنی کل پتانسیل منابع آب گملاحظه 
میلیون متر مکعب است. بنابراین آب سطحی در دشت اینقدر  50در دشت رفسنجان حدود سطحی 

نیست که بتوانیم سد زیادي بزنیم. در منطقه مطالعاتی رفسنجان سدي نیست. بیشترین سدهایی که 
در حوضه هم وجود دارند مطالعاتی هستند و آنها هم سدهایی هستند که سازمان جهاد کشـاورزي  

میلیون متر مکعب هم کمتر است  30یا به اجرا رسانده است. پتانسیل کل این سدها از مطالعه کرده 
هـا و   چون ما آب سطحی پایداري در منطقه نداریم. از نظر برداشت مستقیم هـم از طریـق چشـمه   

افتد. این در صورتی که در نواحی دشت و به  ها اتفاق می ها کم است که بیشتر در سرشاخه رودخانه
  افتد. منطقه رفسنجان حتی یک برداشت هم اتفاق نمیخصوص در 
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 درانجیر کویر آبریز حوضه در آب منابع توسعه هاي طرح مشخصات و موقعیت :15 شکل

  

  ها را می بینید. پراکندگی چاه 16در شکل 

  

  
  حوضه مختلف طالعاتیم هاي محدوده در قنوات و ها چاه :پراکندگی16 شکل
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ها در محدوده مطالعاتی رفسنجان جلب کنم. شـکلی   خواهم توجه شما را به نحوه جانمایی چاه می
هاي رفسنجان به خود گرفته و به صورت یک حالت نعـل اسـبی اسـت. در واقـع      که جانمایی چاه

ها در حوضه  ها مانند شکل سفره آب زیرزمینی رفسنجان است. مجموعه برداشت شکل جانمایی چاه
 1میلیارد و هشتصد میلیون مترمکعـب اسـت کـه     1بینید و حدود  می 16کویر درانجیر را در شکل 

میلیارد و هفتصد میلیون مترمکعب آن در بخش کشاورزي مصرف شده است. شـما اگـر ایـن یـک     
شت از میلیون مترمکعب بردا 350میلیارد و هشتصد میلیون مترمکعب برداشت از آب زیرزمینی را با 

برابر منابع آب سطحی است.) مقایسه کنید، گویاي ایـن مطلـب    6آب سطحی (منابع آب زیرزمینی 
است که منابع آب در این حوضه وابسـتگی و تمرکـز زیـادي بـر روي منـابع آب زیرزمینـی دارد.       

خواهیم اي بر روي آب زیرزمینی خواهیم داشت و بیشتر بحثی را که   بنابراین در ادامه ما تمرکز ویژه
  داشت هم بر روي این بحث خواهد بود. 

  
 زیرزمینی آب منابع مختلف مصارف نمودار :17 شکل

مـی   ملاحظـه  17در شـکل  اما مصارف آب در محدوده رفسنجان چه وضعیتی دارد. همـانطور کـه   
درصـد آن   96میلیون متر مکعب آن که نزدیـک بـه    645میلیون مترمکعب،  677فرمایید از مجموع 

  شود. است در بخش کشاورزي و مابقی در بخش صنعت و شرب مصرف می

  بحث اصلی ما در اینجا بحث بیلان منابع و مصارف در دشت رفسنجان است. 

وسعت دارد که هم شامل مناطق کوهستانی و هم  مربع کیلومتر 12428 رفسنجان مطالعاتی محدوده
مناطق دشت و پست است. این به این معنی است که وسعت سفره آب زیرزمینـی رفسـنجان   شامل 
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به این وسعت نیست. یک مدل مفهومی براي تشریح فرآینـدهاي چرخـه آب در ادامـه آورده شـده     
  است.

  
 زیرزمینی آب يذخیره و آب ي چرخه مفهومی مدل :18 شکل

 بـارش  اعظـم  بخش معمول بطور کویري مناطق درشان داده شده است، ن 18همانطور که در شکل 
 حجم و شود می خارج دسترس از تبخیر بصورت ابتدا همان در) بارش درصد 70 از بیش معمولاً(

 و درآمده رواناب بصورت یا شود می شناخته مفید یا موثر بارش عنوان تحت که بارش از مانده باقی
 داخـل  بـه  هـا  سـنگ  شکاف و درز یا خاك فرج و خلل طریق از یا و شود می جاري ها رودخانه در

 کـه  ها رودخانه در یافته جریان و شده تولید رواناب و سطحی آب منابع علیرغم. کند می نفوذ زمین
 مـدت  براي تنها اغلب نیز سازي ذخیره این( هستند ذخیره قابل سدها وجود صورت در تنها معمولاً
 در موجـود  فرج و خلل در زمین در یافته نفوذ آب ،)بود خواهد پذیر انامک سال یک از کمتر زمانی
آنچـه بایـد بـه آن     .شـود  مـی  ذخیـره  کننـد،  می عمل اسفنج همانند که خاك مختلف هاي لایه بافت

امیدوارم باشیم و بر روي آن حساب باز کنیم همین بخش ناچیز از بارش است که از طریق خلل و 
 جـنس  از ییهـا  اسـفنج  چنین طبیعی بصورت مختلف مناطق در اغلب ند.ک ها به زمین نفوذ می فرج

 باعـث  و آورده در کاسـه  یک شکل به را آنها که اند شده محصور نفوذي غیرقابل هاي سنگ با خاك
 آب ي سـفره  اسـفنجی  هـاي  کاسـه  این به که آورند بوجود سازي ذخیره براي را ظرفیتی تا شوند می

 بـا  کـه  رسد می مترمکعب میلیاردها تا گاه ها سفره این ي ذخیره حجم. گویند می آبخوان یا زیرزمینی
 زمـان  قرنها و سالها که است بدیهی افتد، می اتفاق خشک مناطق در که بارشی اندك حجم به توجه
 بسیار کیفیت نیز ذخایري چنین نظیر بی هاي ویژگی از یکی. شود انجام اي ذخیره چنین تا است لازم
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 شـوند  نمی کیفی زوال و کیفیت کاهش دچار نشود استفاده آنها از که صورتی در و بوده آن مناسب
 زوال دچـار  کیفی نظر از استفاده عدم صورت در که سدها پشت ي شده ذخیره آب منابع برعکس(

  ).شوند می کیفیت

هاي مجـاور تبـادل هیـدرولیکی داشـته      افتد که ممکن است سفره ما با سفره یک اتفاق دیگر هم می
باشـیم کـه    شت رفسنجان شود. ما باید امیدوارد و از طریق آنها آب وارد سفره آب زیرزمینی دباش

  کنند.  نهایت این چاه آب ها هستند که از این سفره برداشت می چنین اتفاقی بیافتد. در

تهیه شده اسـت.   Surferافزار  سه بعدي آب خوان رفسنجان با استفاده از نرم تصویردر این بخش 
  نمایش داده شده است. 19صویر در شکل این ت

  
 سطح توپوگرافی و کف سنگ شامل زیرزمینی آب سفره بعدي سه کلی شکل:19 شکل

  دشت

دهد. حدفاصل بین  تصویر بالایی سطح زمین و تصویر پایین کف یا سنگ بستر آبخوان را نشان می
اشباع نیست و بخشی از آنها اشباع است و بین خلل از آن  یاین دو را خاك پر کرده است که بخش

  شود. و فرج آن آب ذخیره می
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شود، شکل  اما براي فهیمدن و نشان دادن اینکه سفره آب زیرزمینی رفسنجان از کجاها تغذیه می
  زیر گویاي این مطلب است. 

  

ها هم  رایش چاهکنید و آ در ابتدا شکل سفره را با رنگ سبز و به شکل نعل اسب است، مشاهده می
اسـت کـه بـر      شود. یکی بارش مسـتقیم  طوري بودند. این سفره از چند طرف تغذیه می دقیقاً همین

کند. بخش هم بارشی  بارد و بخشی از آن به صورت مستقیم به آب زیرزمینی نفوذ می روي سفره می
د فاصل بـین مـرز   شود. ح بارد و وارد سفره آب زیرزمینی می است که بر روي مناطق کوهستانی می

ها در آنها وجود ندارد ولی بارشی که در ایـن   بنفش و قسمت سبز مناطق کوهستانی است که سفره
  کند. افتد به سفره آب زیرزمینی رفسنجان نفوذ می مناطق اتفاق می

گویند. ما به غیر از بحث نفوذهایی که به صورت مستقیم از طریق نواحی  می هببینیم اعداد و ارقام چ
شوند، دو تا ورودي آب زیرزمینی هم داریم.  ستانی وارد سفره آب زیرزمینی دشت رفسنجان میکوه

میلیون مترمکعب است. یـک ورودي هـم از    20یکی از سفره آب زیرزمینی کرمان است که معادل 
میلیون مترمکعب هم از ایـن سـفره وارد سـفره آب     40سفره آب زیرزمینی بردسیر است که معادل 

شود. اگر اعداد ورودي در داخل محدوده رفسنجان را نگاه بیندازیم از بالا و  رفسنجان میزیرزمینی 
میلیـون متـر مکعـب را     7,2و  0,5، 2,9، 4، 2,4و بعد به تدریج  1,1سمت چپ شروع کنیم، ابتدا 

 6رسـیم و عـدد بعـدي هـم      میلیون مترمکعب می 50داریم تا اینکه یک دفعه به ورودي اي معادل 
  داند علت این ورودي زیادي در این منطقه چیست؟ متر مکعب است. کسی می میلیون

  آقاي مهدي آگاه: اینجا منطقه رابیز است.

  خانم دکتر ترابی: خطوط هم باران یادتان هست. 

  آقاي ابطحی: اینجا منطقه سرچشمه است.

اتفاقـاً شـرایط   خانم دکتر ترابی: بله، اینجـا یکـی از منـاطقی بـود کـه بیشـترین بـارش را داشـت.         
اي است که امکان نفوذ خوب را به ما داده اسـت. بنـابراین از نظـر     شناسی این منطقه به گونه زمین

ورودي به سفره آب زیرزمینی رفسنجان مهمترین بخش تغذیه کننده نفوذ در همین منطقـه پربـاران   
  دهد.  است که بیشترین ورودي آب زیرزمینی این دشت را هم تشکیل می

کنید  دهد. شما ملاحظه می شناسی نشان می بعدي نواحی کوهستانی را از دیدگاه نقشه زمین در شکل
در سمت راست تصویر یک لایه نازك آهک را دارید که در واقع امکان نفوذ را فراهم کرده است و 
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ها تشکیل شده است. لذا  سمت چپ که بیشتر به رنگ بنفش است، از سنگهاي آتشفشانی و فیلیش
بارد به سفره  هایی که در این مناطق می شناسی این منطقه است که باران ر همین ساختار زمینبه خاط

  کند.  نفوذ می

 

  رفسنجان مطالعاتی ي محدوده شناسی زمین ي نقشه :20 شکل

 بینید. این شکل سنگ کف سفره در این قسمت شکل سه بعدي سفره آب زیرزمینی رفسنجان را می
بییند. این دو گودي دقیقاً همان جایی است که  آب رفسنجان است. در سمت چپ دوتا گودي را می
شود. به دلیل این دو حفره کـه وجـود دارد و    از سفره کرمان و بردسیر آب وارد سفره رفسنجان می

لیون می 60امکان ارتباطی که بین سفره آب رفسنجان و دو سفره کرمان و بردسیر وجود دارد، حدود 
شـوند. ایـن موضـوع نشـان      متر مکعب آب از این دو سفره وارد سفره آب زیرزمینی رفسنجان مـی 

دهد که سفره رفسنجان سفره مستقلی نیست و یک طرف آن با دو تا سـفره دیگـر ارتبـاط دارد.     می
هـا   بینید که بعد از این دو گودال یک بالاآمدگی را داریم، اما بیشترین گودي را می  وسطهاي شکل

در مناطقی وجود دارد که بیشترین عمقها براي لایه آبدار را هم در این مناطق داریـم. دو تـا منطقـه    
انتهایی که بالاي شکل نعل اسبی است کمترین عمقها را دارند. به ویژه سمت چـپ (منطقـه انـار)    

مـق  داراي عو یک مقداري متفـاوت اسـت    ،شود و اما سمت راست که منطقه نوغ است مسدود می
ما در انتها باز سنگ کف بالا می آید، به میزان اندکی در ایـن منـاطق شـما زهکـش     ا ،بیشتري است
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کلی سفره آب زیرزمینی  تصویرشود. بنابراین  آید و وارد رودخانه می دارید و آب از اینجا بیرون می
  د. کنی ملاحظه می 21در شکل  دشت رفسنجان این است که شما الان دارید کف بستر آن را

  
  رفسنجان دشت آبخوان بستر کف :21 شکل

  دهد.  وضعیت فعلی سطح آب زیرزمینی در سفره آب رفسنجان را نشان می 22

  
  رفسنجان آب سفره در زیرزمینی آب سطح فعلی وضعیت :22 شکل
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  است 1350سطح آب سفره آب زیرزمینی در سال  23شکل 

  
  سال در زیرزمینی آب سفره آب سطح :23 شکل

  هم سطح زمین در دشت رفسنجان است. 24شکل 

  
  رفسنجان دشت در زمین :سطح24 شکل
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این اطلاعات از آن جهت به این شکل تولید شده است که نشان داده شود که شکل کلی سفره آب 
و آنچه زیر زمین است و به چه شکل است. اما اینکه اطلاعـات و اعـداد و   رفسنجان چگونه است 

هم لایه  25 ارقام در مورد سفره آب زیرزمینی چیست در شکل سمت چپ آورده شده است. شکل
شود.) و عمق آن در مناطق مختلـف چقـدر اسـت را     اي که آب در آن جمع می ضخامت آبدار (لایه

 دهد.  نشان می

 

 رفسنجان زیرزمینی آب ي سفره در آبدار لایه ضخامت هم نقشه :25 شکل

دهد. این به این معنـی اسـت کـه     را دارد نشان می 180و  210آن قسمتی که سفید رنگ است عدد 
متر و  30متر،  80بوده و در مناطق حاشیه  210و  180در این مناطق  50ضخامت لایه آبدار در سال 

هـم همچنـین    50باشد. یعنی در سـال   متر می 120متر و  60متر و در طرف دیگر  150طرف دیگر 
توزیع مکانی در مورد ضخامت لایه آبدار وجود داشته است. در شرایط کنونی تصویر سمت راست 

 را ملاحظه می فرمایید که تغییراتی در عمق لایه آبدار اتفاق افتاده است.

داراي ضخامت لایه  50بینید، مناطقی که در سال  می همچنانکه در شکل سمت چپ و سمت راست
متر کاهش پیدا کرده و همچنین وسعت  150متر بوده است، در شرایط کنونی به  180آبداري معادل 

این منطقه کمتر شده است. به تدریج که سطح آب زیرزمینی افت کرده است، ضخامت لایـه آبـدار   
ار ضخامت لایه آبدار جاهایی به صفر رسیده و بیشتر هم کم شده است. در ضمن در مناطق نوغ و ان

متر رسیده است. این ارقام ضخامت لایه آبدار است یعنـی چیـزي کـه از     30جاهایی این منطقه به 
  سفره باقی مانده است و فکر می کنیم هنوز می توانیم از آن برداشت کنیم. 
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  ین و شور است؟آقاي مهدي آگاه: ببخشید، این منابع آب شامل منابع آب شیر

 ملاحظه می فرمایید. 26در شکل  خانم ترابی: بله. بیلان آب زیرزمینی را 

جریان 
زیرزمینی 

ورودي  (بردسیر  
کرمان) 

ورودي  
(تغذیه از   

حاشیه دشت ) 

نفوذ از   
بارندگی در   

دشت  

نفوذ از   
جریانهاي 
سطحی

نفوذ از   
پساب  

کشاورزي

نفوذ از   
پساب شرب   

و صنعت 
جمع

تخلیه  
(چاه و 
قنات) 

جریان 
زیرزمینی 
خروجی

زهکش   تبخیر از   
آبخوان     جمع

60.23 76.33 37.08 7.63 203.18 24.55 408.98 580.51 0.00 0.00 17.70 598.21 -189.23

ورودي خروجی

تغییرات حجم   
ذخیره آبخوان 

 

 (م.م.م) رفسنجان مطالعاتی محدوده در 87- 88 تا 50- 51 مدت دراز بیلان :26 شکل

ها هستند. در این بخش 85تا  50همه اعدادي که در بیلان ذکر شده است متوسط دراز مدت از سال  
یعنی میانگین این دوره آماري در هر بخش در محاسبه بیلان استفاده شده است. بنابراین اگر کسـی  
در ذهن یا مطالعات خود اعدادي متفاوت با اعداد ما را دارند باید دوره زمانی خـودش را بـا دوره   

نیم. مطابق این شکل، زمانی ما مقایسه کند و اگر سوالی باشد می توانیم با هم بحث و گفت و گو ک
میلیـون مترمکعـب و از حاشـیه     60جریان ورودي آب زیرزمینی از دشت بردسیر و کرمان حـدود  

میلیـون   37میلیون مترمکعب که بیشترین آن در مناطق پربارش اتفاق افتاده اسـت،   76دشت حدود 
مترمکعـب از  میلیـون   7,6بارد، فقـط   متر مکعب از بارشی که به صورت مستقیم بر روي دشت می

میلیـون متـر مکعـب از آب     203هاي سطحی و بخش اعظمی از ورودي نزدیـک   ها و آب رودخانه
میلیون متر مکعب)  600درصد آب مصرفی در این بخش (نزدیک  35برگشتی بخش کشاورزي که 

دهند. بعداً در مورد این موضوع باز هـم   است، ورودي آب زیرزمینی دشت رفسنجان را تشکیل می
واهیم کرد. ممکن است اعداد و ارقام بسیار متفاوت باشد. ما در مطالعات مختلف به اعـداد  بحث خ

درصـد بـراي محاسـبه آب برگشـتی از بخـش کشـاورزي در دشـت         35درصد تـا   10متفاوتی از 
رفسنجان برخورد کردیم. اما به دلیل اینکه این وضعیت می تواند میزان آب تجدیدپـذیر را در ایـن   

د، حساسیت خاصی به این ضریب آب برگشتی داریم. پس یادمان باشد کـه مـا بـا    دشت تغییر ده
میلیون مترمکعب رسیدیم. هر عددي کـه شـما    200درصد به نفوذي برابر  35ضریب آب برگشتی 

بگوید ما همان عدد را می گذاریم. اما یک سري اتفاقات دیگر می افتد که آن اتفاقات ما را محدود 
 70هم از آب برگشتی از بخش صنعت و شرب است که نفوذ میکند که حدود کند. یک مقداري  می

 24,5ها را به عنوان آب برگشتی در نظر گرفتیم که مجموعاً حدود  درصد آب مصرفی در این بخش
باشد. بنابراین، مجموع ورودي سالانه به سفره آب زیرزمینی دشت رفسـنجان   میلیون متر مکعب می

  عب است. میلیون متر مک 408حدود 
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میلیـون   580اما مصارف این دشت در چه وضعیتی است؟ تخلیه به وسیله چاه و قنات را داریم که 
مترمکعب است. خروجی به وسیله جریان زیرزمینی تقریباً قابل اغماض است. چون طرف انـار کـه   
 سفره بسته است و آب نمی تواند خارج شود. در طرف نوغ هم که یک مقدار محدودي به صورت

میلیون متر مکعب تبخیر از آبخـوان را داریـم. سـوال     17شود. یک عددي حدود  زهکش خارج می
ممکن است مطرح شود که مگر می شود که از آبخوان دشت رفسنجان که عمق زیادي دارد تبخیـر  

  داشته باشیم؟ جواب این سوال را در بخش بعدي خواهم گفت.

شت از آبخوان را داریم. بنابراین ورودي به سـفره  میلیون مترمکعب خروجی و بردا 598در مجموع 
میلیون متر  598میلیون متر مکعب است و خروجی از این سفره  408آب زیرزمینی دشت رفسنجان 

میلیون متر مکعب اضافه برداشت از این آبخـوان اسـت. ایـن     190مکعب است. پس چیزي حدود 
شیده است که ذخیره شود، داریم برداشـت  مقدار برداشت از بخش ذخیره استاتیک که قرنها طول ک

میلیون مترمکعب است. هر سال ما اجازه داشتیم بـه   408کنیم. ذخیره دینامیک سفره همین عدد  می
این اندازه از سفره آب زیرزمینی برداشت کنیم. ولی سالهاست که داریـم از ذخیـره دینامیـک یـا از     

میلیون مترمکعب  200ه هر سال داریم حدود جیب می خوریم و همه ما این موضوع را می دانیم ک
هر سال اضافه تر از این سفره برداشت می کنیم و به همین دلیل اسـت کـه امـروز دور هـم جمـع      
شدیم. شکل زیر بیلان آب زیرزمینی و تبادل هیدرولیکی آبخوان رفسنجان با دیگر آبخوانها را نشان 

  دهد. می
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  آن ي کننده تغذیه هاي مولفه و مجاور هاي سفره با رفسنجان ي سفره هیدرولیکی تبادل:27 شکل

وضـعیت و بـیلان آب    28شـکل  هـاي بردسـیر و کرمـان اسـت در      چون این سفره وابسته به سفره
 ها را هم آورده شده است.  زیرزمینی در این دشت

 

  

  

  

 (م.م.م) کرمان و بردسیر مطالعاتی هاي همحدود در زیرزمینی آب بیلان :28 شکل

اعدادي که در اینجا براي این دو دشت آورده شده است بر اساس مستندات است و اگر لازم باشد 
در مورد این دو دشت هم با همان جزییاتی که در مورد دشت رفسنجان کار شد، باید مطالعه کنیم. 

، اطلـس منـابع آب کشـور، ورودي دشـت     اما بر اساس آخرین اطلاعات شرکت مدیریت منابع آب
میلیـون متـر مکعـب اسـت. یعنـی       309میلیون مترمکعب و خروجی آن حدود  206بردسیر معادل 

میلیون اضافه برداشت از سفره آب زیرزمینی دشت بردسیر داریم و از ذخـایر اسـتاتیک    100حدود 

جریان 
زیرزمینی 
ورودي

نفوذ از   
بارندگی

نفوذ از   
جریانهاي 
سطحی

نفوذ از   
پساب  

کشاورزي

نفوذ از پساب    
شرب و صنعت   جمع

تخلیه  
(چاه و 
قنات) 

جریان 
زیرزمینی 
خروجی

زهکش   تبخیر از   
آبخوان     جمع

بردسیر  67.6 16.9 47 64.5 10.1 206.1 264.9 39.7 3.8 1.1 309.5 -103.4
کرمان-  باغین 84.5 17.7 26.5 52.2 39.3 220.2 265.1 30.5 5.8 0 301.4 -81.2

نام محدوده   
مطالعاتی

ورودي خروجی
تغییرات 

حجم ذخیره   
آبخوان    
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میلیون متر  300جی آن میلیون و خرو 220این سفره برداشت می شود. ورودي دشت کرمان حدود 
تر از ظرفیت ذخیره دینـامیکی سـفره و از ذخـایر اسـتاتیکی      میلیون اضافه 80مکعب است و حدود 

شود. اما این دو دشت، جریان خروجی زیرزمینی به دشت رفسنجان دارند. حدود  برداشت می هسفر
ان به سـفره دشـت   میلیون متر مکعب از سفره دشت کرم 30میلیون از دشت بردسیر و حدود  39,7

شود. سفره دشت کرمان یک خروجی دیگـر بـه سـفره     رفسنجان از طریق جریان زیرزمینی وارد می
میلیون متر مکعب از این طریق به آبخوان دشت زرند تخلیه میشـود.   10دشت زرند دارد که حدود 

 30و  29 هـاي  به دیگر سخن، سفره آب زیرزمینی کرمان دو خروجی آب زیرزمینی دارد. در شـکل 
ها در دشت رفسنجان  ها و تغییرات میزان تخلیه از آب زیرزمینی توسط چاه روند تغییرات تعداد چاه

  اي کرمان اخذ شده است. دهد. این اطلاعات از شرکت آب منطقه را نشان می

 

  رفسنجان مطالعاتی ي محدوده در چاهها تعداد تغییرات روند :29 شکل

 

  رفسنجان مطالعاتی ي محدوده در ها چاه ي تخلیه تغییرات روند :30 شکل
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به حدود  1350حلقه چاه در سال  587هاي حفرشده در این دشت از  مطابق این اشکال، تعداد چاه
 1385افزایش پیدا کرده و سپس سیر نزولی داشته تا اینکه در سـال   1362حلقه چاه در سال  1568

  حلقه رسیده است.  1392حدود  به

میلیـون   215,6حـدود   1350دهد در سال  چنین مطابق شکلی که حجم تخلیه از چاه را نشان میمه
به چیزي حدود  1368شد و این رقم در سال  ها از آب زیرزمینی برداشت می متر مکعب توسط چاه

سیر نزولی به چیزي حـدود   میلیون متر مکعب افزایش پیدا کرده و پس از آن با طی کردن یک 750
  میلیون متر مکعب رسیده است.  623,4

اما چه به سر سطح سفره آب زیرزمینی در محدوده مطالعاتی رفسنجان آمده است؟ اینرا شما خیلی 
ها را کف شـکنی کردیـد؟ چـه ارتفـاعی از      بهتر از من می توانید درك و توضیح دهید؟ چقدر چاه

متـر   22,5تا امروز به طور متوسط چیـزي حـدود    62از سال  سطح آب زیرزمینی افت کرده است؟
سطح آب زیرزمینی افت کرده است که در بعضی جاها بیشتر و در بعضی جاهـا کمتـر افـت کـرده     

 است. 

بر افت سطح سفره نداشته  يرسد که خشکسالی و ترسالی تاثیر آقاي فرهاد آگاه: ببخشید، به نظر می
  است.

اي  هـاي میلـه   مشـاهده مـی کنیـد، سـتون     31در شکل  نداشته است. چنانچهبله، تاثیر خانم ترابی : 
چه ما خشکسالی و ترسالی را در منطقه داریم ولی  وضعیت بارندگی در سال را نشان می دهد. اگر

میلیون متـر مکعـب    100واقعیت این است که به دلیل اینکه کل ورودي ما از بارش مستقیم حدود 
کنـیم، بـارش تـاثیر قابـل      داریم اضافه برداشت میرا ا دو برابر از این رقم بود و با توجه به اینکه م

  گذارد.  توجه بر سطح آب زیرزمینی نمی

  

  رفسنجان زیرزمینی آب ي سفره واحد هیدروگراف :31 شکل
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که  گذارند. به این صورت که در سالی میسفره چه خشکسالی ها تاثیر مخرب خود را بر  اگر
شود ورودي ما کمتر می شود در صورتی که میزان برداشت ما از آبخوان به همان  خشکسالی می

  میزان است و این باعث می شود که فاصله از میزان برداشت مجاز افزایش پیدا کند. 

نقشه هم افت سطح آب زیرزمینی را ملاحظه می فرماید که در مناطق مختلف تغییرات  32شکل در 
متر افت  20و  30رزمینی چگونه است. بر اساس این شکل در مناطق نوغ حدود افت سطح زی

متر  20متر و به حاشیه ها هم حدود  20داریم، در منطقه انار همین حدود و در مرکز دشت حدود 
افت داریم. این خطوط هم میزان هر کدام معرف یک میزان افت سطح ایستابی هستند که هر کدام 

  ید فهمید در کدام مناطق سطح ایستابی به چه میزان افت کرده است.را دنبال کنید خواه

 

 کنون تا70- 71 سال از رفسنجان دشت در زیرزمینی آب سطح افت هم نقشه :32 شکل

اما بحث کیفیت، پرسیدید که کیفیت سفره آب زیرزمینی کجا شور و کجا شیرین است؟ در شکل 
مناطقی است که هیچ اتفاقی  هنگ متفاوت متمایز است. رنگ سفید که نشاندهندزیر مناطق با چهار ر
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ب شور را نشان می پررنگ تر که مناطقی با آب ل کمیدر آن نیفتاده است و آب شیرین است. رنگ 
شور نشان داده شده  تر مناطقی با آب شور و باز تیره تر مناطقی با آب ابر تیره دهد. رنگ کمی

  هاي بین نوغ و انار است.  رنگ که در وسط این رنگها قرار دارد، کوهاست. منطقه سفید

  
 رفسنجان مطالعاتی محدوده در شور لب و شور آب منابع موقعیت:33 شکل

 

هـاي شـور و لـب     اطلاعات پایه مربوط به کیفیت آب از گزارش مشاور یکم که در کل کشور پهنـه 
می باشد. در نمودار زیر کموگراف یا تغییرات کیفی متوسط سطح آب شور را مشخص کرده است، 

به طور کلی متوسـط آب در   34زیرزمینی در دشت رفسنجان نشان داده شده است. بر اساس شکل 
باعث افزایش شوري آب  1387دشت رفسنجان شور است اما خشکسالی به طور مشخص در سال 

و شـود   شود به موجب آن نفوذ آب شیرین کم مـی  میزیرزمینی شده است. چون وقتی که باران کم 
  باعث افزایش شوري به صورت مقطعی خواهد شد. 
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تاریخ نمونه برداري   

1388لغایت   1379کموگراف معرف کیفی آبخوان دشت رفسنجان از سال    4902کد محدوده مطالعاتی 

  
  رفسنجان دشت در زیرزمینی آب سطح متوسط کیفی تغییرات یا کموگراف :34 شکل

شورتر  اما در کل آب زیرزمینی در منطقه در حال شورشدن است. چرا کیفیت آب رفسنجان در حال
  شدن است. چهار دلیل براي این موضوع می توان متصور شد. 

جریان داشتن رودخانه شور و گذشتن آن از تشکیلات گچی و نمکی دوران سوم که در  •
شوري آب زیرزمینی تأثیر دارد. در شکل بعدي مناطق شـور نشـان داده شـده اسـت.     

ناطقی اسـت کـه بـاران    مناطقی که در شکل به رنگ آبی نشان داده شده است، همان م
بارد و تشکیلات گچ و نمکی دارد و باران این لایـه هـا را در    شیرین در این مناطق می

هـا وارد دشـت    کنـد و رودخانـه   هاي شـور را تولیـد مـی    خود حل می کند و رودخانه
 شوند.  گذرند، شور می ها از این دو منطقه که می شوند. رودخانه می

یک بخشی از دشت است کـه   یاچه اي در مرکز دشتوجود تشکیلات سیلتی، رسی در •
اي معروف است. درون این تشکیلات نمک وجود  تر و به اسم رسوبات دریاچه ریزدانه

گیرد از خـود   ها در تماس با آب قرار می شود وقتی این لایه دارد و آب که برداشت می
ید و چه باران در مناطق حاوي این تشکیلات چه آب را از چاه بکش کند. نمک آزاد می

 کنند. ببارد، این تشکیلات از خود نمک آزاد می
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: به یاد دارید که ذکر شد که در منطقه ما حدود وجود مناطق تبخیري در دشت رفسنجان •
میلیون متر مکعب تبخیر از آب زیرزمینی در دشت داریم. این ناحیه تبخیـري در   17,7

 نشان داده شده است. 35شکل 

 

 رفسنجان دشت در تبخیري مناطق :35 شکل
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زیاد بـوده   1350این منطقه به رنگ قرمز در شکل نشان داده شده است. وسعت این منطقه در سال 
است که به مرور کمتر شده است. در این مناطق امکان تبخیر از سطح آب زیرزمینی وجود دارد. در 

ک آن در این مناطق باقی مانده است و لـذا یکـی از   این مناطق دیگر آب در این عمق نیست اما نم
  عوامل شوري آب در آبخوان دشت رفسنجان وجود همین مناطق است. 

احتمال وجود لایه رسوبات آب شور که زیر لایه آب شیرین قرار دارد. ما آمدیم و مطابق  •
شـت  هاي حفاري را در نظر گـرفتیم. ایـن لایـه را بـراي د     ها گمانه مطالعات فرانسوي

 رفسنجان رسم کردیم. 

 شور آب حاوي رسوبات ي لایه وجود احتمال :36 شکل

نشان داده شده اسـت. وقتـی کـه در     1390و سال  1350سطح آب زیرزمینی در سال  36در شکل 
 هاي لایه آبدار که امکان نفوذ آب شور نبود به آب شد، در عمقی در وسط چاهی زده می 1350سال 

ها افزایش پیدا کـرد و باعـث شـد کـه      رسیدید. اما با پایین افتادن سطح آب زیرزمینی، عمق چاه می
رسوبات آبـدار حفـر شـود و در جاهـایی بـه لایـه        ن به آب در چاه با عمق بیشتري دربراي رسید

اي برمی خورید. این موضوع باعث ورود آب شور بـه چـاه و مخلـوط     رسوبات تبخیري و دریاچه
شود که سـفره آب رفسـنجان    شود. این تداخل آب شور شیرین سبب می ن با آب شیرین میشدن آ

  ها به تدریج شور شود.  شکنی با افزایش تعداد کف

  کنم. هاي من گوش کردید تشکر می اي که داشتید و به صحبت از حوصله
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  پرسش و پاسخ
کنندگان  طرح کردند که تا شرکتدر ادامه مسئول جلسه آقاي ابطحی با تشکر از خانم دکتر ترابی م

هاي خانم دکتر ترابی بیان کنند. براي شروع ابتدا خود آقاي ابطحی  سوالات خود را در مورد صحبت
  سوال کردند.

  شود؟ آیا محاسبات با همین دقت انجام می ا جزییات بود،این اعدادي که خیلی ریز و بآقاي ابطحی: 

تـوانیم اعـداد و    . چون تصور بر این است که به راحتی میمن منتظر چنین سوالی بودم خانم ترابی:
ارقام را بدست آوریم. ما مطابق جدول زیر اعداد و ارقام متفاوتی از منابع و مطالعـات مختلـف در   

  اختیار داشتیم. 

جریان 
زیرزمینی 
ورودي

نفوذ از 
بارندگی

نفوذ از 
جریانهاي 
سطحی

نفوذ از 
پساب 

کشاورزي

نفوذ از 
پساب شرب 

و صنعت
جمع

تخلیه 
( چاه و 
قنات) 

جریان 
زیرزمینی 
خر. جی

زهکش تبخیر از 
آبخوان جمع

طرح جامع آب 1378 205 79.5 76.7 216.9 24.1 607.2 780.3 0 2 3 785.3 -178.1
طرح جامع آب 1385 7.11 19.22 28 196.21 36.73 287.27 471.04 1.46 0 0 472.5 -185.23

اطلس منابع آب 85- 84 212.2 27.7 35 178 25.1 478 625.1 1.1 0 4.6 630.8 -152.8
گزارش نیمه تفصیلی آبهاي زیرزمینی 
دشتهاي رفسنجان- نوق سال 1350 163.68 0 0 21.31 0 184.99 213.16 19.84 0 31.79 264.8 -79.6

منبع

تغییرات 
حجم 
ذخیره 
آبخوان

ورودي خروجی

 

شما می توانید با استناد به اطلاعات خروجی از یکی از مطالعات به تحلیل وضعیت منابع و مصارف 
ولی ما نتوانستیم از هیچ یک از این مطالعات استفاده کنیم، چرا؟ واقعیت این است کـه از   بپردازید.

اي به اطلس منابع آب داشته باشیم و این منبع را مرجع قابـل اتکـا قـرار     اي ویژه نظر من باید توجه
کنم  خودم فکر کردم که من دارم در نشستی با حضور شما افراد محلی شرکت می  دهیم. اما من پیش

تر باشد. چون شما که  زنم و خیلی دقیق و حرفهاي من باید متفاوت با آن حرفهایی که در تهران می
نید. بنـابراین اگـر   ک کنید بیشتر از من وضعیت منابع آب و اعداد و ارقام را درك می اینجا زندگی می

یشـتر اسـت، شـما    ب ق پربارش بیشتر است در منطقه نوغي اینکه بگویم نفوذ آب در مناطمن به جا
  پذیرفتید؟ کردید و می باور می

  : به طور مسلم، نه.آقاي ابطحی

چون وسعت مناطق کوهستانی منطقه نوغ و بارش در این  کردید. چرا؟ ا قبول نمی: مسلمخانم ترابی
مناطق کمتر است. وقتی من میخواستم این گزارش را براي شما تهیه کنم، در واقع رفتم و جزییـات  
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ین مطالعات را بررسی و ملاحظه کردم. به نظرم آمد که به هر دلیل این مطالعات دقت تک به تک ا
کافی را نداشتند. در اینجا جا دارد از چهار همکار خودم که من را در این مطالعات همراهی کردند 

هـاي   فر و آقایان رضایی و لطفی. مجبور شدیم تمام نتایج گمانـه  ها موسوي و نیک تشکر کنم: خانم
هـا   ها را استخراج کنیم تا ببینیم که اعداد و ارقـامی کـه در ایـن گـزارش     فاري مطالعات فرانسويح

کـافی   من کرمانی نیستم بنابراین شـناخت  هستند اصلا درست هستند یا اینکه عدد اشتباهی است؟
د بـه نظـرم آمـد کـه ایـن اعـدا       شناسی را نگـاه کـردیم،   هاي زمین یهها و لا نداشتم. اما وقتی بارش

توانند درست باشند. پس باید حتماً یک مطالعات مستقلی انجام دهیم. من در این نشست نتایج،  نمی
توانند متفـاوت باشـند    م. با تغییر فرضیات همه این نتایج مییل و فرضیات را خدمتتان بیان کرددلا

ودند که ها معتقد ب مانند ضریب آب برگشتی از بخش کشاورزي و ضریب ذخیره آبخوان. فرانسوي
درصد است. اطلس منابع آب شرکت مدیریت منابع آب این ضریب را  12,5ضریب ذخیره آبخوان 

درصد در نظر گرفته شده است. ایـن ضـرایب    8درصد در نظر گرفتند. در برخی مطالعات دیگر  5
  بسیار متفاوت است. 

ک اطمینان برسـیم. جزییـات   بنابراین واقعاً ما تمام جزییات را محاسبه کردیم. به این خاطر که به ی
ها هم موجود است و هر کدام از حاضرین علاقه منـد باشـند مـن آمـاده      محاسبات هر کدام از این

گفت و گو هستم. ما محاسبات را دوباره انجام دادیم. به این دلیل بـا جزییـات مسـائل را بررسـی     
دهاي شما آن را تکمیل کنیم. هاي جدید یا بازخور صحبت کنیم و با فرضیه هم کردیم که بتوانیم با

 پس این انتهاي راه نیست. 

حداقل من خودم در مقابل بزرگانی که هستند و سالهاي سـال در ایـن مـورد مطالعـه      آقاي ابطحی:
هاي شـما از وضـعیت آب رفسـنجان     کردند اطلاعات زیادي ندارم. ولی تصوري که بعد از صحبت

کنم خوب است که کسانی که در مورد ایـن   فکر میپیدا کردم، یک تصور کاملاً جدیدي است. من 
موضوع سالهاي سال مطالعه کردند، این مطالعه را نگذارند همین جا تمام شود و در مورد آن اظهار 
نظر بکنند. اگر هم حتی در این جلسه نتوانستند در جلسات بعدي و به صـورتهاي دیگـر نظـرات    

  تی برسد. خودشان را اعلام کنند تا این بحث به یک قطعی

کنید که این آبخوان مـال   خیلی نیاز است که این کار انجام شود. اگر واقعاً احساس می خانم ترابی:
هـایی   شماست و باید حفظ شود، به تصور من این ابتداي راه است و حتماً بایـد رفـت و برگشـت   

طح قطعیت صورت گیرد تا این گزارش اصلاح شود. این هم عرض کنم که ما براي اینکه به یک س
بیشتري برسیم نیاز به یک شبیه سازي داریم. اگر لازم دانستید این مسیر را فراهم کنید که این کـار  

  انجام شود. 
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ان شاء االله دیگر بر عهده بزرگان رفسنجان است که در مورد این کـار توجـه خاصـی     آقاي ابطحی:
جلسات زیادي در این خصوص  داشته باشند. سالهاي سال است که ما از این موضوع خبر داریم و

  برگزار شده است. ولی این اطلاعات امروز راجع به منابع آب کاملاً جدید بود.

با تشکر از اطلاعاتی که ارائه دادید. مـن در دو مـورد از ایـن اطلاعـات نظـر دارم و       :منصور معین
رین آمـار نـزولات   خواهم اصلاح کنم. یکی در مورد آمار نزولات آسمانی که ارائه شد، ما بیشـت  می

ذکر شده بـود.   1371-72داشتیم، در صورتی که اینجا بیشتر نزولات در سال  1363آسمانی را سال 
  کاملاً مطمئن هستم.  1363در مورد سال 

  براي کجا؟ خانم ترابی:

  : براي منطقه رفسنجان.منصور معین

هاي  سنج ردیم. بعضی از بارانما چون مجموعه اطلاعات چند تا باران سنج را استفاده ک خانم ترابی:
هـاي   دادنـد. مطـابق شـکلی کـه در آن ایسـتگاه      ما همین وضعیتی را که شـما گفتیـد را نشـان مـی    

هـاي   اول ایستگاهسنجی باران مشخص است. شما هم  هاي باران سنجی را نشان دادیم، ایستگاه باران
اگر کار مـا   .تا با هم مقایسه کنیمآماري انتخابی خود را مشخص کنید   و دوم دوره سنجی مبنا باران

سـنجی کـل کشـور     هـاي بـاران   کنیم. ولی ما بر اساس اطلاعـات ایسـتگاه   اشکال داشت اصلاح می
محاسبات خود را انجام دادیم. ولی ممکن است به صورت محلی یک ایستگاه وجود داشته باشد که 

بنـدي، سـپس    ین بود که ابتدا شبکهنوسانات آن با بقیه فرق داشته باشد. کاري هم که انجام دادیم ا
دهی کـردیم و در نهایـت یـک میـانگین گـرفتیم. ممکـن اسـت کـه در فرآینـد           ها وزن بین ایستگاه

ها تعدیل شود. با این وجود اگر ایستگاه مبنا و دوره آماري  گیري اثرات محلی برخی ایستگاه میانگین
  م.خود را مشخص کنید تا خارج از نشست با هم گفت و گو کنی

هـاي سرچشـمه سـرازیر     موضوع دوم در رابطه با جریان رودخانـه شـور کـه از کـوه     :منصور معین
باشد. اکثر منابع آب شیرین از این منطقه است و ما هر چقدر از طـرف منطقـه انـار بـه      شود، می می

ز شود. دلیل این موضوع فکر میکنم بادهایی باشد کـه ا  سمت منطقه باغی برویم کیفیت آب بهتر می
  روي کویر نایین و نمک عبور میکند.

  کنید؟ شما دارید راجع به دلایل شوري آب صحبت می خانم ترابی:

شـوند و در سـطح خـاك     هاي کویري به این مناطق جابجا مـی  بله، به وسیله باد نمک :منصور معین
مینـی  ها و نفوذ آن به آب زیرز هاي جوي سبب شستن این نمک شود و پس از آن ریزش انباشته می
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هاي زیرزمینی است. رودخانه شور فقط یک اسـم   شود این هم دلیل دیگري براي شور شدن آب می
  است و آب آن شور نیست.

من نشان دادم که این می تواند یکی از دلایل باشد. من چهار دلیل را براي شور شـدن   خانم ترابی:
رودخانه نصب شده اسـت شـوري   ام. ایستگاه هیدورمتري که در این  آب سفره آب زیرزمینی آورده

آب این رودخانه در مورد یک  ندهد. شاید صحبت شما در مورد شیرین شد آب بالایی را نشان می
هاي شیرین باشـد. امـا شـاخه     شاخه خاصی از این رودخانه باشد. ممکن است این رودخانه شاخه

گویید من در  شما میگذرد شور است. آن دلیلی که  نمکی می-اصلی و شاخه اي که از منطقه گچی
مستندي در این مورد دارید می توانیم به عنـوان عامـل    ندات مختلف با آن برخورد نکردم. اگرمست

پنجم به دلایل شوري دشت رفسنجان اضافه کنیم. اگر بقیه دوستان هـم راجـع بـه همـین موضـوع      
نقـد ایـن مطالعـه     دهـد، در  را نشـان مـی   ين چیز دیگـر اشه نظري دارند، اعتقاد دارند و یا مشاهد

ایم براي شما بـا ارزش اسـت و دوسـت     مشارکت کنند. مشارکت شما یعنی کاري که ما انجام داده
دارید ادامه پیدا کند و در غیر این صورت فکر می کنیم یک قصه براي شما گفتیم و ارزش دیگري 

  ندارد.

آب برگشـتی از مـزارع و    این سفره، شور بـودن   کنم یکی از دلایل شوري من قکر می بهروز زینلی:
میلیون متر مکعب) در مورد آب برگشتی از بخـش کشـاورزي    200باشد. ولی عدد شما ( باغات می

روي در  توان در آب مصرفی در بخش کشاورزي صرفه جویی کـرد و بهـره   عدد جالبی بود. پس می
وري را بـالا   م بهـره آبیاري و کشاورزي خودمان را تغییر دهـی   این بخش را بالا برد. یعنی اگر روش

  خواهیم برد و از آب استفاده بهینه خواهیم کرد.

رفت از بحـران آب   کارهاي برون ها را که پیرامون راه : ببخشید اجازه بدهید این صحبتآقاي ابطحی
  است در بخش مربوط به خودش بحث کنیم. 

رفسنجان، آیا ایـن   هاي بررسی افت سطح ایستابی در دشت : ضمن تشکر، در مورد دادهبمانیآقاي 
هاي پیزومتري اسـتخراج   ها از چاه هاي پیزومتري است یا نه. اگر داده ها بر اساس اطلاعات چاه داده

  اي است که بتوان نتایج حاصله را با تمام دشت تعمیم داد.  ها به اندازه شده است آیا تعداد این چاه

 1350. یکی سطح آب زیرزمینی در سال : ما حداقل دو تا سطح آب زیرزمینی را داشتیمترابی خانم
بود که آماربرداري به طور کامل انجام شده است. یکی هم الان که آمـاربرداري کامـل انجـام شـده     

  است. 

  ها؟ : آماربرداري از کدام چاهبمانیآقاي 
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هـاي   هاي صورت گرفته است و این به غیر از سـطح آب چـاه   : آماربرداري از تمام چاهترابی خانم
  ري است.پیزومت

  چاه آماربرداري شده است. 1362ها؟ آیا از تمام  : چه تعداد از چاهبمانیآقاي 

  چاه که آماربرداري نشده است. 1362: از تمام ترابی خانم

  : آیا اصول مربوط به جامعه آماري مناسب رعایت شده است؟بمانی

انجام کار دارد که شما روش شناسی مدون و مصوب  : بله. این آماربرداري یک اصول وترابی خانم
  در هر دشتی چه تعداد چاه باید داشته باشید که نمونه اي مناسب از کل آبخوان باشد.

کنم برخی از اینها هستند که  : در مورد آمار و اطلاعاتی که شما ارائه کردید فکر میآگاه مهدي آقاي
ت. یکـی در مـورد آب   حداقل تجربه محلی با انطباق دادن خودش با این آمار مشکل خواهد داش ـ

  میلیون مترمکعب از آب کشاورزي است.  203برگشتی معادل 

  درصد است که می تواند تغییر کند. 35خانم ترابی: این مربوط به همان 

بر اساس دانم. در تصور محلی ما این عدد خیلی بزرگتر از واقعیت است.  : بله، میآگاه مهدي آقاي
  دهد.   این است که آقاي زینلی پیشنهاد می

  : من همین جا یک توضیح بدهم. ترابی خانم

کنم جمع به عنوان یک تجربه عملی با  کنم که فکر می من سه چهار عدد را ذکر می :آگاه مهدي آقاي
  خواهم بگویم عدد شما اشتباه است... آن موافق هستند و نظر مشابه اي دارند. من نمی

  د نیستم. : من به دنبال دفاع کردن از این عدترابی خانم

میلیـون متـر    35: خوب، مطابق آمار شما، بارش مستقیم در دشت به طور متوسـط  آگاه مهدي آقاي
بارد که حداکثر  بینیم در دشت می ی که مییها ها این است که بارش مکعب است. تصور ما رفسنجانی

ا نوشته بودم ولی در هاي زیرزمینی نفوذ کند. تبخیر از آبخوان ر متر است بتواند به آب میلی 0,2یا  2
منطقه اي در است که آن توضیحات بیشتري که دادید من جواب سوالم را گرفتم. یک مطلب دیگر 

العـرب اسـت و دیگـر     العرب ذکر کردید دو منطقه آنجا است. یکی قریـه  که شما تحت عنوان قریه
کلی و عمومی بود. عدد شود. این فقط براي توضیح  زار که آبی که منتهی به بردسیر می هاي لاله کوه

آید مطابق مشـاهدات محلـی وضـعیت     به نظر میکه دیگري آب برگشتی از شرب و صنعت است 
متـر   20تصویر آن توسط شما نشان داده شد. کمتر کسی است کـه تجربـه   که تر از این است  وخیم
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یرزمینـی  کنندگان و افراد محلـی افـت سـطح آب ز    عمق را قبول داشته باشد و به نظر بیشتر شرکت
  بیشتر از این مقدار است. هیچ مستنداتی هم براي اثبات تصورات محلی خودمان نداریم.

ه نـدارد و مـن مطمـئن    ه: در باره متوسط افت سطح آب زیرزمینی که جاي شک و شـب ترابی خانم
  هستم.

: من هم برداشتم مثل شماست ولی چرا تجربه ما در محل افـت بیشـتري را نشـان    آگاه مهدي آقاي
  دهد. یم

ممکن است در یک چاه یا یک محل افت آب  : چون تجربه شما در سطح محلی است وترابی خانم
ها حتی خشک شده است. چون منطقه با منطقه با همـدیگر   زیرزمینی زیاد باشد و برخی مناطق چاه

  کند. خیلی فرق می

  ؟1390تا  1350است نه از سال  1390تا  1370: آمار افت آب از سال فهیمی آقاي

 1350است. مطابق شکل زیر متوسط افت دشت از سال  1390تا  1350: نه، چرا از سال ترابی خانم
  متر نشان داده شده است.  20 ،1390تا 

  
این عدد سطح آب است. مگر اینکه شما بگویید این عدد باید بیشتر از این باشد، ما یک بار دیگـر  

  اس آمار موجود این کاهش عمق اتفاق افتاده است. کنیم. ولی بر اس اعداد خودمان را کنترل می

قـرار   1350: یک گزارش نیمه تفصیلی دشت رفسنجان که منبع اصلی مطالعـه در سـال   فهیمی آقاي
  هاي زیرزمینی کار کردند. گرفت و براي کل آب
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  منتشر شد. 1356: این گزارشی که سال ترابی خانم

  کل آبهاي زیرزمینی منتشر کرد.  . گزارشی که اداره1352: نه. سال فهیمی آقاي

  : که این گزارش منطقه انار را جدا کرده است.ترابی خانم

  : نه، نوغ، انار و رفسنجان همه مناطق در این گزارش است. فهیمی آقاي

ترابی: گزارشی که ما از اداره کل آبهاي زیرزمینی داریم، یک قسمت از آن را برداشـتید. ایـن    خانم
ها کمک بسیاري به ما  امل مطالعه کردیم و اتفاقا گزارشی بود که در برخی زمینهگزارش را به طور ک

کرد. ولی مشکلی که دارد این است که این گزارش یک قسمت از دشت را در تهیه بیلان دشت ذکر 
نکرده است. جدا کرده است. نمی دانم چرا. اگر شکل نعل اسبی سفره را در نظر بگیریـد، قسـمت   

هـاي   ر گرفته نشده است. ولی ما اسـتفاده زیـادي کـردیم چـون خیلـی از گـزارش      بالاي آن در نظ
  هاي را تحلیل کرده است. فرانسوي

  شود.  : گزارش رفسنجان تا ابتداي دشت رفسنجان آمده بود و بیشتر کرمان را شامل میفهیمی آقاي

  ها و تحلیلهاي ژئوفیزیک آن کامل است. : گزارشترابی خانم

  آن کامل است.   ژئوفیزیک : بله،فهیمی آقاي

هاي ژئوفیزیک را استخراج کنیم. مبناي تمـام   . ما توانستیم از یک پستوهایی این گزارشترابی خانم
  تحلیلهاي ما در مورد سنگ کف همان گزارش فرانسویها است. 

  : در مورد افت آب زیرزمینی لطفاً یک مروري انجام دهید. فهیمی آقاي

در مورد سـوال آقـاي آگـاه و دوسـت دیگـر کـه آب برگشـتی از بخـش          : بله. من فقطترابی خانم
رسد توضیح بدهم که دو تا عدم قطعیت در این کار اسـت. یکـی    کشاورزي به نظر زیاد به نظر می

درصد است و دیگر ضریب ذخیره آّبخوان. این دو ضریب ما را مـی   35همین ضریب آب برگشتی 
اینکه بتوانیم این را تدقیق کنیم به دلیـل وجـود اطلاعـات از     توانند به اعداد متفاوت برسانند. براي

تا الان، هم مشاهدات، هم شکل سفره و کارهاي سه بعدي که انجام دادیم می توانیم با  1350سال 
مناسبتري تبدیل کنیم.  سازي از این عدم قطعیت زیاد به یک عدم قطعیت کم و یا قطعیت یک شبیه
شما در جریان هستید کـه مـا در زمـان     ،وانیم سوال شما را جواب بدهیمما براي اینکه بت آقاي آگاه

  م.یبسیار محدودي این کار را انجام داد
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خواهم از زحمت شما در مورد این کار تشکر کنم و عرض کنم که  : من در ابتدا میآگاه مهدي آقاي
یـدوارم خـارج از   شما یک خدمتی به رفسنجان انجام دادیـد. واقعـاً کـار بزرگـی انجـام دادیـد. ام      

درخواستی که از طرف اندیشکده از شما شده بود این کار ادامه پیدا کند و دقیقتر شـود. ایـن کـار    
  ماه انجام شد که کار بسیار سنگین و ارزشمندي بود. امیدواریم بعد از این ادامه پیدا کند.  2ظرف 

نجان است که در اوایل من یک موضوع دیگري هم داشتم که آن هم مسئله افت زمین در دشت رفس
به دلیل نشست زمین ما مجبور شدیم یک متر از لوله شافت را بردیم و می گفتند چاه رشد  60دهه 

می کند. این باید یک ارتباطی با افت سطح آب زیرزمینی داشـته باشـد. اگـر ایـن عـدد در دشـت       
ه چه میزان از سـطح  رفسنجان وجود دارد. من فکر کنم اگر داشته باشیم که سطح دشت رفسنجان ب

آب دریا افت پیدا کرده است، هم به تدقیق کردن مطالعه تان کمک کند. همچنین راجـع بـه اینکـه    
میلیون متر مکعب براي آب برگشتی از بخش کشاورزي زیاد است یا کم، صحبت شما کـاملاً   200

 ـ ن عـدد خیلـی زیـاد    متین است. اگر ما بیاییم و در یک دوره طولانی بیلان آب را جمع کنیم اگر ای
این عدد کمتر از واقعیـت باشـد   اگر باشد ما باید افت خیلی بیشتري نسبت به واقعیت پیدا کنیم و 

  باید افت آب کمتر از واقعیت باشد.

: براي تایید صحبت شما براي اینکه همین موضوع را توضیح دهیم و به عدد و رقم دقیق ترابی خانم
  نیم.برسیم، باید مخزن را شبیه سازي ک

دهم براي این مطلب مهمـی کـه خـانم دکتـر ترابـی مطـرح        : من یک توضیحی میآگاه مهدي آقاي
کردند. هر وقت آمار شما اشتباه باشد اگر در دوره طولانی مدت نگاه کنیم این اشتباه خود را نشان 

  دهد.  می

آب را انـدازه  هایی است که جایی حفر شده اسـت و افـت    هاي شما از چاه : مبناي دادهخانی آقاي
  گیري کرده اند، درست است؟ 

شناسی یکسانی است و همه  : براي آماربرداري از سطح ایستابی در کل کشور یک روشترابی خانم
هـایی کـه مبنـاي     از آن استفاده میکنند. یکی از مشکلات این است که ممکن اسـت خیلـی از چـاه   

  . باشندروز خشک اند ام بوده 1350گیري سطح آب زیرزمینی در سال  اندازه

  : سوال من هم همین است که آیا این چاه ها هنوز موجودند و این چاه ها کجاست؟ خانی آقاي

شـود   یک مناطقی از دشت خشک نمـی  ،: اگر شکل هم ضخامت لایه آبدار را نگاه کنیمترابی خانم
تر است چاه ها  متر هم لایه آبدار موجود است. مناطقی که روشن 200مانند مراکز دشت که هنوز تا 
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شوند. این موضوع یعنی این کـه   ها اول خشک می شوند. در حاشیه دشت است که چاه خشک نمی
  هاي اصلی و اساسی ما باید در وسط دشت باشد.  براي آماربرداري دقیق چاه

  د و نباید مبنا قرار گیرد. نآب زیادي دار هاآقاي خانی: منظور من این است که بعضی از چاه

هایی که براي مثال در منطقه نـوغ اسـت    چاه کنند که بعضی از این  : دوست ما اظهار میبیترا خانم
دانید دلیل اصلی که ما به این نقطه رسیدم که  اندازه سطح در آنها بالاست و نباید مبنا قرار گیرد. می

  ما همهمین موضوع بوده است. خیلی جالب است وقتی ش ،خودمان باید مطالعه مسئقلی انجام دهیم
و خطـوط هـم میـزان     ها را نشان میدهیـد  میزانهاي سطح آب زیرزمینی را که رسم کنید، وقتی چاه

کنید به نظر می رسد یک مقدار زیادي از تغذیه آبخوان از این نقطه  سطح آب زیرزمینی را نگاه می
از منطقـه نـوغ    شود. اگر به یاد داشته باشید عرض کردم که اگر من بگویم بیشتر تغذیه ما انجام می

هـا داراي سـطح آب    است شما باور نخواهید کرد. به همین دلیل است. در این منـاطق برخـی چـاه   
توان آنها را مبنا قرار داد. به همین دلیل در بعضی از مطالعات اشـتباه بـه وجـود     بالایی است و نمی

ان آب زیرزمینـی را  گیرد و جهت جری ها را در آن منطقه در نظر می ب چاهآآمده است. وقتی سطح 
که رسم میکنید، به نظر میرسد که یک عدد بالاي تغذیه آبخوان رفسـنجان از همـین ناحیـه چیـزي     

  افتد.  میلیون متر مکعب دارد اتفاق می 180حدود 

: در منطقه چاه دریا، من اطلاع دارم که یک یا دو چاه از طرف آب منطقه اي کرمان براي خانی آقاي
در همین منطقه حفر شده است در صورتی که اینجا پرآبتـرین منطقـه سـفره     برداشت آب زیرزمینی

است. ولی در مناطقی که سطح آب زیرزمینی افت شدید دارد، چاه آماربرداري وجود ندارد. به نظر 
  من این موضوع باعث بروز اشتباه می شود و باید تصحیح شود.

دهد.  اه کنید کاملاً این موضوع را دارد نشان میخانم ترابی: البته هم ضخامت لایه آبدار را هم که نگ
میلیون  200ما تغذیه به آبخوان را از روي این محاسبه نکردیم. چون در این صورت باید می گفتیم 

میلیون متر مکعب محاسبه می شد و  600متر مکعب تغذیه هم از این منطقه داریم تغذیه کل حدود 
  است. ارشتید و در این دشت تعادل برقردر این صورت شما مشکلی از نظر آب ندا

: ببخشید این یک بحث طولانی است که فکر می کنم در یک جلسه احتمالاً نمی توانید ابطحی آقاي
  جه برسید و تنها براي مطرح کردن نظرات وقت داریم. تیبه ن

را بـه  : بعضی از افراد به صورت مکتوب از من سوال کردند که برخی از ایـن سـوالات   ترابی خانم
اي هستند، نمی توانم جواب بدهم. براي مثال سوال شده است که شـوري آب در   دلیل اینکه منطقه

متر به گل قرمـز   200نوغ بیشتر در کدام نقطه جغرافیایی است؟ یا در غرب فرودوسیه نوغ در عمق 
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هاي بـی   ريبرخورد می کنیم، دلیل این موضوع چیست و تا شعاع چند کیلومتر ادامه دارد تا از حفا
شناسـی   رویه و مخارج سنگین جلوگیري شود؟ سوالهاي اینطوري را من با بررسی بافت هاي زمین

  توانم پاسخ دهم.   می
: امیدوارم این برخورد فعال به صورت مناسب مـدیریت شـود. آقـاي ذوالفقـاري هـم      ابطحی آقاي

  آخرین سوال را مطرح کنند. اگر ممکن است کوتاه باشد.
مار داشتم که خواستم بیان کنم. اول اینکه افت سطح آب آتا  : من از منطقه انار چنداريذوالفق آقاي

هـاي   دارم. چاهرا متر متغیر است. من آمار کلی از منطقه انار  50متر تا  30هاي این منطقه از  در چاه
در پایین دست منطقه خشک شده است و افت آب در این منطقه را ما دقیق داریم و شما افـت آب  

 10000متـر. بعـد شـوري آب منطقـه انـار از متوسـط تـا         50تـا   30این منطقه را لحاظ کنید بـین  
  هم افزایش پیدا میکند.  25000میکروموس بر سانتی متر و تا 

  منطقه تبخیري را نشان دادم. ،خانم ترابی: براي اینکه منطقه انار تبخیري است
اي تحقیقات شما باید تلخی آب یا غلظت منیـزیم در  : بله: یک سوال دیگر اینکه برذوالفقاري آقاي

. من درخواست می کنم که حداقل در شهرستان انار به ایـن مـوارد توجـه    باشد آن منطقه بسیار بالا
  کنید.
  : بسیار خوب. غلظت منیزیم را نیز محاسبه خواهم کرد. ترابی خانم
  : یک سوال دیگر. این آخرین سوال است.ابطحی آقاي
بحث در : با تشکر از خانم دکتر. من می خواهم موضوع شما را کامل کنم. اول اینکه يمرتضو آقاي

به صورت مستقیم خود ما درگیـر   1383مطالعات آب زیرزمینی و بحران آب در رفسنجان، از سال 
آوري شده است و به صورت  آن شدیم و آمار و داده ها در قالب پایان نامه و مطالعات مختلف جمع

اعلام شد ولی متاسفانه جدي گرفته نشد. بحث مطالعات آب زیرزمینی بر پایـه مـدل    هاي مختلف
هایی  هاي خانم دکتر بر اساس داده سازي و آمار است. این مدل سازي بر اساس فرضهاست. صحبت

  که دریافت شده است و ممکن است آمار متفاوت باشد. 
والی دارید در بیرون از نشسـت مطـرح   : این مطالب بیشتر توصیه علمی است و اگر سابطحی آقاي

این قسمت تمام شود. پس از این مسئله چون  10:30است و قرار بود ساعت  11کنید. الان ساعت 
هـاي   دقیقه در مـورد خسـارت   5یک مقدار از زمان جلسه عقب هستیم، یک بحث کوتاهی در حد 

دانیم. در مورد  همه میرا راه ناشی از بحران آب خواهیم داشت. این خسارتهاي ناشی از بحران آب 
کنند و بعد از آن اعضـاي پانـل و شـرکت     ها آقاي علی نظري در ابتدا توضیحاتی ارائه می خسارت

  کنندگان در مورد این بحث نظرات خودشان را مطرح کنند.
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 :سوم فصل

 بحران از هاي ناشی خسارت
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  را تشریح کردند. در ادامه موضوع خسارتهاي ناشی از بحران آب  علی نظري

کنیم و هر ساله یک مقدار  موضوع خسارت که همه ما با پوست و استخوان خودمان آن را لمس می 
 EC 8000شوند. معمولاً درخت پسـته شـوري آب را تـا     از باغاتمان به دلیل کمبود آب خشک می

شود.  ت کم میمیکروموس بر سانتی متر تحمل می کند. بیشتر از این شوري هم عملکرد تولید درخ
شود. طبق آمار  است و کم آبی هم مزید بر علت می 8000دهد که شوري آب بیشتر از  آمار نشان می

کنم که خیلی راجع  شود. من تصور می هکتار باغ رفسنجان خشک می 8000جهاد کشاورزي سالانه 
که خانم به این موضوع صحبت نکنم ولی یک صحبت دیگري که می خواستم ادامه بدهم این است 

دکتر آنچه ما داریم لمس می کنیم را با عدد و رقم توضیح دادند. به هر حال، اتفاقی که در رفسنجان 
ها است. این وضعیت نه تنها در رفسـنجان   یا دولتی افتاده است نتیجه مدیریت نامناسب محلی ها و

ر سخن مجموعه طور است. به دیگ در جاهاي دیگر کشور مانند اصفهان و فارس هم وضعیت همین
وضـعیت سـوق داده   ایـن  مدیریتی که در کشور صورت گرفته است، رفسنجان و بقیه کشور را بـه  

کنیم و هدف ما هم بقاء رفسنجان  ایم براي اینکه احساس خطر می است. ما اینجا دور هم جمع شده
قبل از اینکـه  است و فکر میکنیم که اگر این وضعیت ادامه پیدا کند، رفسنجان از بین خواهد رفت. 

رفسنجان از بین برود باید فکري کرد. من تصورم این است که اولین فکري که باید بکنیم این است 
که باید راجع به مدیریت این بحران و چگونگی ادامه حیات در رفسنجان فکري کنـیم. اگـر مـدیر    

د را ادامه بدهـد،  وري آب یا کنترل آب یا تنظیم آب را بگذاریم همچنان مثل قبل مدیریت خو بهره
سـال   40-30طور خواهد کرد که تا به حال انجام داده است. علی رغم همه اطلاعات در این  همین

اینطوري مدیریت شده است. اگر همین شیوه مدیریت ادامه پیدا کند همین وضعیت با شدت بیشتر 
ر است بـراي رفسـنجان   و نابسامانی وحشتناکتري ادامه پیدا خواهد کرد. ما اینجا هستیم که اگر قرا

کاري کنیم، این اطلاعات گذشته را به عنوان چراغ راهی براي آینـده در نظـر بگیـریم و راجـع بـه      
مدیریت این بحث در آینده فکر کنیم. من تصور می کنیم اگر خانم دکتر به ما یک راهنمایی کنند و 

 20یـا   10یـک تصـویر از    بگویند که اگر مدیریت بسیار خوب و مناسبی انجام شود، اگر بخواهیم
سال آینده رفسنجان بدهیم، چگونه خواهد بود؟ ما این بحث را زمانی که بحث تشکل آب بران در 
وزارت نیرو داغ بود مطرح کردیم که اطلاعات در این خصوص را در اختیار مردم رفسـنجان قـرار   

  دهند تا بتوانند ادامه حیات خودشان را داشته باشند.  

کنید مربوط به بحث راهکارهاي بـرون رفـت از بحـران     جازه بدهید این بحثی که می: اابطحی آقاي
آب رفسنجان است و لذا این سوال را حفظ کنید که در زمان اختصاص یافته بـراي همـین منظـور    

  صحبت کنیم. 
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: من به دنبال راهکار نیستم. من فقط به دنبال دادن یک تصویري هستم کـه اگـر همـه    ابطحی آقاي
سـال آینـده    20خوب انجام شود و آب به شکل خوب مدیریت شود، وضعیت رفسنجان در  کارها

مانند آن خواهد شد و آن را به عنوان یک ایده در ذهن همه قرار دهند. حالا هر موقـع کـه بتواننـد    
  بدهند خیلی خوب است.

  : از دید شما وضعیت مطلوب چه وضعیتی است؟ ترابی خانم

  ادل.یک سفره متع:» نظري آقاي

: از نظر من این است که شما کل مصارف را با میزان تغذیه به آبخوان برابر کنید. بـه آن  ترابی خانم
سـال   20نقطه برسیم. اما اینکه چطوري برسیم این مهم است. یک مطالعاتی را گویا آقاي بـایبردي  

مـی کاریـد و    پیش در دشت رفسنجان انجام دادند و گفته است که شما دارید به این میـزان پسـته  
سطح کشت شما این قدر است و اینقدر هم دارید آب مصرف میکنید. با این شرایط، وضعیت آب 
رفسنجان بسیار بحرانی و شکننده است. براي اینکه به تعادل برسیم باید با هم تصمیم بگیـریم کـه   

ا براي این که این سطح را به چه سطحی برسانیم و یا اینکه روش آبیاري را چگونه بهبود بدهیم. م
در مورد همین موضوع با هم حرف بزنیم یک مدل ساده شده می خواهیم. حالا شما بگوید که اگر 
قرار باشد ما به یک سطح تعادل برسیم (سطح تعادل برابر است با سطح ایستابی به جایی برسد که 

مـال برگـردد و ایـن    هر سال پایین نرود و در ماه مصرف پایین برود و در ماه ها تغذیه به حالـت نر 
بهترین شکلی است که دشت رفسنجان می تواند به خودش ببیند) اما آیا شدنی است یا نیسـت بـه   
مبحث راهکارها بر میگردد و اینکه چگونه به این وضعیت مطلوب برسیم چقدر از مصـرف را کـم   

 مای توان گفت که به هم مرتبط هستند به یک مدل ساده شده نیاز داریم. نم اکنیم. چون این مولفه ه
 200با بهبود آبیاري به سطحی برسیم که هیچ آب برگشتی نداشته باشیم. با انجام این اقـدام مولفـه   

میلیون تغذیه از آب برگشتی از بین می رود و سطح آب زیرزمینی همچنان افت خواهد کرد. در آن 
خـوان آب برداشـت کـنم.    میلیون متر مکعب می توانم از آب 400صورت نمی توانید بگویید که من 

بنابراین به یک مدل ساده شده اي که همه ما دور هم بنشیم و راجع به آن تصمیم بگیریم نیاز داریم. 
یک مدلی که همه بتوانند با آن کار کنند و اثر تصمیمات خود را بتوانند ببیند. ممکن است نظر شما 

ن اقدامات باید دیده شود. به نظر من ما این باشد که سطح باغات را به سطح کمتري برسانیم. اثر ای
به نظر مـن   بر روي منطقه نشان دهد و ببینیم.یک ابزار ساده شده نیاز داریم که اثر تصمیماتمان را 

وضعیت خوب براي دشت رفسنجان این است که میزان برداشت از سفره به اندازه تغذیه آن شـود  
است که ما کلی از ذخایر استاتیکی را  ین در وضعیتتا سطح آب زیرزمینی از این پایین تر نرود و ای

نگذاریم از این بیشتر برداشت کنیم. براي رسـیدن بـه ایـن وضـعیت همـه      اما هم مصرف کرده ایم 
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افرادي که در این موضوع دخیل هستند باید مشارکت کرده و بخواهند که وضعیت بهبود پیدا کنـد.  
گیـري یـک عـده خـاص هـم کفایـت        با تصمیمبا تصویر کردن وضعیت خوب کفایت نمی کند و 

بیننـد   نفع هستند و دارند از این شرایط آسیب می کند. به اعتقاد من همه کسانی که دخیل و ذي نمی
  باید در این موضوع درگیر باشند و براي پیاده سازي این مسئله متحد باشند. 

کس سوال و یـا صـحبتی   : اگر راجع به خسارت هاي بحران آب ایجاد کرده است هر ابطحی آقاي
هـاي   فـرض  نیازها و پـیش  ها، پیش شرط دارد مطرح کند. اگر صحبتی نیست به بحث بعدي که پیش

راهکارهاي برون رفت از بحران است بپردازیم. اگر سوالی هست در مورد خسارتها صحبتی اسـت  
  بفرمایید.

رویه اي که  هاي بی داشت: خانم دکتر ترابی، یک بحثی است که می گویند راجع به برجعفري آقاي
هایی شده و بهم خورده است  شود الان دچار تخریب بافت اسفنجی خاك که آب در آنها ذخیره می

به طوري که حتی اگر ما بارندگی هاي خیلی زیادي هم داشته باشیم این آبخـوان دیگـر قـدرت و    
  است؟ظرفیت اینکه آب را در درون خود نگاه دارد ندارد. آیا این موضوع صحیح 

، رسی و دریاچه اي است احتمال زیاد این است که بیشتر نشست یتسیل: آن مناطقی که ترابی خانم
ها در دشت رفسنجان در آن مناطق اتفاق افتاده است. وقتی نشست در زمـین اتفـاق بیافتـد همـین     

بـود، بـا    اتفاقی خواهد افتاد که شما توضیح دادید. این خلل و فرج خاك که قبلاً در درون آنها آب
شود و به مورد زمان خلل و فرج کوچکتر می شوند و نشست زمین  تخلیه آب، هوا جایگزین آن می

کند در آن مناطق دیگر کـاري   اتفاق می افتد. فرآیند نشست زمین این است. وقتی زمین نشست می
اتفاق بـراي  توان کرد و ظرفیت آبخوان کاهش پیدا میکند ولی مناطق دیگر را اجازه ندهیم این  نمی

اي که تخریب شده  آن بیافتد چونکه سفره اي که نشست زمین در آن اتفاق افتاده باشد، یعنی سفره
  اي نمی تواند به حالت قبلی خود برگردد.  است و سفره تخریبی به لحاظ سازه

: ابعاد خسارت فقط بعد خشک شدن باغات است یا ابعاد اجتماعی آن هم مـورد  علیزاده قاسم آقاي
هـا   ر است؟ خسارتی که من خودم دارم لمس می کنم این است که بعد از عید کارگرهاي کارگاهنظ

تـر   شوند. این وضعیت به خاطر کم شدن محصول سال به سال وخیم دیگر کاري ندارند و بیکار می
  شود.  می

  : راجع به خسارت ها که همه می دانیم و تاحدي روشن است مطلبی نیست.ابطحی آقاي

 10هکتار این روزها هکتاري داراي ارزش ریالی معادل  8000 ،: براي اینکه روشن شودرينظ آقاي
هکتـار   8000میلیارد تومان خسارت مالی ایجاد باغ است.  80میلیون تومان است که در سال معادل 
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میلیارد تومان ارزش پسته تولیدي است. بـه عبـارت دیگـر در     240تن پسته و معادل  8000معادل 
میلیارد تومان زیان سوءمدیریتی اسـت کـه بـه دشـت رفسـنجان تحمیـل        300-400سالانه مجموع 
  میشود. 

هکتار باغات در رفسنجان عدد بالایی است و واقعیت ندارد.  8000: سالانه خشک شدن بمانی آقاي
مترمکعب آب از  20درصد سطح زیرکشت شهرستان مازاد بر منابع آبی شهرستان است. هر ثانیه  30

سطح زیر کشت داریم و با هر لیتر شما می توانید  88000شود. ما  یرزمینی شهرستان تخلیه میآب ز
هکتار مازاد بر  30000هکتار باغ را آبیاري کنید به طوري که نیاز آبی آن برآورده شود. بنابراین ما  3

ملکـرد  شوند و بـه همـان صـورت افـت ع     هکتار دچار کم آبیاري می 30000منابع آبی داریم. این 
خواهید داشت. ولی تایید می شود که هر سال مقداري از باغات به خصوص باغاتی که در حاشـیه  
آبادي ها قرار دارند از گردنه تولید از لحاظ اقتصادي خارج می شوند. یک سري از باغات دیگر هم 
ا هستند که در اثر کم آبیاري و شوري آب هر سال خشک می شوند. عملکـرد واقعـی شهرسـتان ر   

  آورند که درخت سبز است اما عملکردي ندارد.  باغات پایین می

هکتار خشک شدن باغات پسته در کل استان کرمان اتفاق می افتد. مـن   8000:  سالانه نظري آقاي
  اشتباه کردم. 

دادن مجوزهـاي   ،: بحث خسارت شد من لازم می دانم بگویم کـه یـک نـوع خسـارت    زینلی آقاي
اما  دباشننمناطق بحرانی  اینشود میباشد. ممکن است  جدید به آبهایی که وارد این حوضه آبریز می

تواننـد تصـمیم    ود و خساراتی وارد میکند. آیا مـی ش باعث کم شدن تغذیه به سفره پایین دست می
وري از آب به دلیل جدي بگیرند که مجوز جدید در آن مناطق صادر نشود. مورد دیگر کاهش بهره 

کیفیت نامطلوب آن است. یعنی ما با برداشت آبهاي شور و دادن آن به درخت عملکرد آن را کم می 
کنیم که وقتی این آبهاي شور برداشت نشوند و سطح آب زیرزمینی بالا بیاید و آب شیرین شود می 

وري را از ایـن طریـق بـالا     عملکرد کم و مدیریت کنیم و بهره توانیم این خسارتها را هم در کاهش
ببریم. ما باید اقدامات کوچک و ضروري را سریع تر انجام دهیم تا جلوي فاجعـه اي را بگیـریم و   

  همیشه به دنبال انجام کارهاي بزرگ نباشیم.
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 :چهارم فصل

 رفت برون نیازهاي پیشها و   راه
  آب بحران از
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ران آب در رفسنجان توسط اعضـاي پانـل بحـث    هاي برون رفت از بح در این نشست در مورد راه
هـاي   بخش گفت و گـوي نشـت، شـرکت کننـدگان نظـرات خـود را در مـورد راه       نشد و تنها در 

 رفت از بحران آب بیان کردند.  برون

در ادامه آقاي ابطحی، مسئول جلسه از آقاي مهدي آگاه درخواست کردند که توضیحات خود را در 
ازهاي برون رفت از بحران آب ارائه کنند. آقاي مهدي آگاه این بخش را نی ها و پیش فرض مورد پیش

  به شرح زیر ارائه نمودند:

رسد، امـا   چون بحثی که قرار است این جا من مطرح کنم، مواردي است که به سادگی به ذهن نمی
ارت شود کـه مـدیریت وز   اي بوده است که اتفاق افتاده است. مطلبی که عنوان می شرط وقایعه پیش

نیرو وضعیت منابع آب را به این جا کشانده است، درست نیست و تنها وزارت نیـرو مسـئول ایـن    
خواهم کرد و راجـع بـه    مطرحشرط ها  وضعیت نیست. من به صورت گذرا بحثی را راجع به پیش

جزییات آنها در جلسات آینده که گردهم جمع شـویم مـی تـوانیم مفصـل صـحبت کنـیم. بعـد از        
حلهاي بـرون رفـت از بحـران، بـراي اجـرا و اعمـال آنهـا، اگـر ایـن           ها و راه وشمشخص کردن ر

ها را مدنظر قرار ندهیم، مجدداً وارد فاجعـه بعـدي خـواهیم شـد. یعنـی       فرض ها و پیش شرط پیش
طوري نیست که فاجعه فقط یکی باشد و آنهم تصمیماتی باشد که توسـط وزارت نیـرو گرفتـه     این
بـا اسـباب    هـا  هچ ـمن جایی مشـغول سـرگرم کـردن ب   وناگون دیگري دارد. شود. فاجعه انواع گ می

چرا ساختن و درست کردن همیشه سخت است و اما  ها هاي آنها بودم. از آنها پرسیدم که بچه بازي
خراب کردن همیشه آسان است. آنها در بین خودشان به بحث و گفت و گو پرداختند. یکی از آنها 

سازیم  ما تنها یک شکل درست است و همه شکلهاي دیگري که ما میجواب داد که چون به نظر ش
خراب است. چون حالت درست کم است و حالتهاي خراب زیـاد اسـت، بنـابراین خـراب کـردن      

وضع خوب کم است. اشاره شد کـه از  تر است. در واقع جواب صحیح این مسئله همین بود.  آسان
تـوانیم،  کرار نکنیم. ما هزاران تخریب هنوز مییک حالت و وضعیت خراب درس بگیریم و آن را ت

رفت خیلی مشکل است. براي اینکه وضعیت درست یکی است  هاي برون پیدا کردن راهانجام دهیم. 
و وضعیت خراب بسیار زیاد است. این مقدمه را عرض کردم تا توجه کنیم که مطالبی که قرار است 

خود را داراست. یک اتفـاقی افتـاده اسـت و    من عرض کنم خارج از ذهن است اما جایگاه خاص 
همیشه هم می افتد و آن این است که موقعی که شما کاهش عرضه دارید و تقاضـا موجـود اسـت،    
قانون اقتصاد می گوید که قیمت این شکاف را جبران می کند. این مطلب را از آن جهت مطرح می 

مـان هـم معاملـه مـی شـود و بـا       یارد تومیل 10دانگ در این منطقه تا  6کنم که شنیدم که یک چاه 
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رود. این عدد را من شنیدم و فکر نمی کنم خیلـی   آب و افزایش تقاضا براي آن قیمت بالا میکمبود
هم خارج باشد و درست است. یک چیزي که ما باید مد نظر بگیـریم ایـن اسـت کـه مـا بـا یـک        

اي سر و کار داریـم   پدیده
کــه یــک مجــوز و جــواز  

ــرو  ــارد م 10وزارت نی یلی
تومان امـروز قیمـت دارد.   

ــر راه  ــابراین هـ ــل  بنـ حـ
بخواهیم پیدا کنیم باید این 
موضوع هم مد نظـر قـرار   

  گیرد. 

. با آب داریم مسائل فقهی
زیرزمینی در این خصوص دو نوع برخورد شده بود. یک برخورد این بود که هر کس مالـک زمـین   

در جاهایی مثـل عربسـتان و عـراق کـه      است مالک آب زیر زمین خود هم است. این نوع برخورد
قنات دایر نبوده است. فقه پس از رحلت حضرت رسول اکرم (ع) براي اسـتخراج احکـام از قـرآن    

اي به نام قنات روبرو شدند که در عراق و  شکل گرفت. ارتش اسلام پس از ورود به ایران با پدیده
اي است کـه در ملـک    . قنات سازهعربستان وجود نداشت. قواعد مالکیت آب در قنات فرق داشت

هاي کشاورزي شروع  کند تازه زمین شود و آنجا که سازة قنات خاتمه پیدا می تنها یک نفر حفر نمی
جلگه مرکزي ایران، زمین متعلق به شما نبود، اما منابع آب زیرزمینـی آن   ی دریپس در جاشود.  می

دسـتی بـود،    1335هاي تا قبـل از   د و چاهمتعلق به شما بود. چون حفر چاه در مسیر خود مجاز بو
کـه چـاه عمیـق پیـدا شـد و شـما        1335شد. از سـال   مسئله و مشکلی در آبدهی قنات ایجاد نمی

لیتر ثانیه  1توانستید در سفره آب فرو بروید، بین دو بحثی که تا آن زمان به دلیل اینکه چاه دستی با 
ایجاد شد. پس از آن چاه کرد، تناقض  تناقض نمیتوانست به قنات صدمه بزند، ایجاد  برداشت نمی

لیتر در ثانیه حفر شد و حریم قنات و آبدهی آن را متاثر از خود کرد. پس بایـد بـه    60-50عمیق با 
عوارض تکنولوژي را هم مد نظر قرار داد و این عوارض را باید فقهاي ما در صادر کردن فتاوي در 

اي به نام وزارت نیرو شد کـه   بود که منجر به پیدا شدن پدیدهنظر بگیرند. چون این یکی از نقاطی 
کار کارشناسی را از دست حکمهاي محلی مثل آقاي معاون و تقوي که در رفسنجان بـود، گرفتنـد.   

 20شما دعواي آب در این منطقه نداشتید. چون اگر یکی می خواست به قنات شما صدمه بزند باید 
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حفر می کرد تا بیاید و آب شما را کم کند که معمـولا کمتـر    سال صرف می کرد و یک رشته قنات
  کرد.  ساله را صرف می 20داد و این وقت  کسی این کار را انجام می

تمام زوایاي کارهاي شما را مد نظر  د. مسئله این است که هیچ قانونی نمی توانمسائل قانونی داریم
آیـد. یعنـی هـر قـانونی وضـع       ن شکنی پیش مـی قرار داده و ببیند. به همین دلیل چیزي به نام قانو

حل کنیم این را نیز  شود، افراد راه فرار از آن را پیدا می کنند. بنابراین اگر قرار است صحبت راه می
  باید مد نظر قرار دهیم. در نظر داشته باشیم که قانون هم مسئله دارد. 

ماند کـه متاسـفانه در    وي زمین میقانون خوب اگر مجري خوب نداشته باشد، ر .مسئله اجرا داریم
این کشور به دلیل تغییرات شدید و عدم تامین آینده افراد مسائل اجرایی کشور همیشه دچار مشکل 
بوده است. فرد این نگاه را دارد که دولت کارمند زیاد دارد و موضوع به من نمی رسد و مـن بایـد   

عادي و غیرطبیعی دانسـت. همـین مسـئله     زندگی خودم را تامین کنم. این را نمی توان یک پدیده
  میلیارد تومانی یک پروانه چاه در رفسنجان اجراي قانون را بسیار مشکل می کند.  10ارزش 

. در حال حاضر بنیاد مالکیت خیلی محکم نیست. این بخـش را خیلـی بـاز    مسئله مالکیت را داریم
پور مطلبی تهیه شده است  آقاي جلال نمی کنم. در یکی از سرمقاله هاي نشریه انجمن پسته به قلم

  که حضار را به آن مرجع ارجاع می دهم. 

ایستاد،   . وزارت نیرو در جاهایی که به درستی جلوي دادن پروانه براي حفر چاهبحث قضایی داریم
افراد به قوه قضاییه مراجعه کردند و برخلاف نظر وزارت نیرو از قوه قضاییه حکـم صـدور پروانـه    

چرا این تخطی ها شده است یکی از دلایل او این  اگر شما به وزارت نیرو بگویید کهمروز گرفتند. ا
خواهد بود که خیلی از این پروانه ها را به حکم قوه قضاییه داریم. پس شما اگر به دنبال حل مسئله 

  د.یهمه آنها را در راه حل خود ببینید ابو بحران آب در رفسنجان هستید 

حلقه چاه جدیـد   300. اول انقلاب عدالت اجتماعی حکم می کرد که حدود اریممسئله عدالت را د
در منطقه ممنوعه حفر شود. من خدمت آقاي شیخ محمد رسیدم و عرض کردم کـه شـما بیاییـد و    

کسانی که محروم هسـتند   ه صورت اقساطی بخرید و بهچاه هاي مالکین را مثل اصلاحات ارضی ب
راه درست برقرار کنید. اینکه شما بیایید و کمیتـه آب تشـکیل دهیـد و    واگذار کنید و عدالت را از 

هـم   و هاي خود را بـه شـما نفروختنـد    پروانه حفر چاه صادر کنید، در آینده هم آن مالکینی که چاه
هاي جدید براي آنها صادر شده است، متضرر خواهنـد شـد. پـس بایـد      افرادي که پروانه حفر چاه
ئله عدالت مردمی مطرح است. در همین چند ماه آخر ریاسـت جمهـوري   توجه داشته باشیم که مس

آقاي احمدي نژاد طرحی بنام فدك آوردند که در همه مناطق ممنوعه هم این طرح پیش بینی شـده  
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بود که پروانه جدید صادر کنند. دو سال قبل از آن مجلس طرحی را در دستور کار خود قرار داد که 
را مجاز کند و آب آن را از کسانی که به قانون تمکین کردند بردارنـد.   چاه هاي ممنوعه و غیرمجاز

کس قانون من را شکست به آن  شما توجه کنید که مجلس شوراي اسلامی تصویب می کند که هر
ه قانون را اجرا کرده اسـت.  جایزه بدهید و جایزه را هم از من نگیرید و جایزه را از کسی بگیرید ک

هاي غیرمجاز را مطالعه کنید و ببیند که آیا غیر از این صـحبت   ین تکلیف چاهو متن طرح تعی بروید
است. پس مسئله عدالت را داریم و باید ببینیم که با این مسئله عدالت در هـر نسـل چگونـه بایـد     
برخورد کنیم. یعنی هر نسل که می آید ادعا خواهد کرد که نسل قبلی منـابع آبـی را بردنـد و ایـن     

  ت. این موضوع مطرح است. تقصیر من نیس

. من دو ماه قبل ترکیه بودم که تاکسی هاي انرژي و مسائل اقتصادي هم بسیار مهم است مسئله یارانه
تومان قیمت داشت. شنیدم در امریکا کـه وفـور    8000که سوار شدم گازوئیلی بود، گازوئیل لیتري 

را با قیمت یک لیتر گازوئیل  تومان است. این 4000-3500انرژي است قیمت انرژي چیزي حدود 
 150شود معـادل گازوئیـل    تومان است، مقایسه کنید. برقی که با آن تولید می 70در ایران که حدود 

تقریبـاً هـر کـاري هـم      ومتري استخراج می کنید  150آید. با این برق آب را از عمق  تومان در می
ري می کشید باز هم صرف می کنـد و  مت 200لیتر آب را هم از عمق  7انجام دهید صرف می کند. 

اقتصادي است. اگر دولت ما که متاسفانه آن توانایی هاي گذشته را دیگر امروز ندارد، مجبور شـود  
یارانه هاي انرژي را کاهش دهد، بسیاري از این چاه ها احتیاجی به وزارت نیرو ندارد کـه خشـک   

اهند کرد. پس به این مسئله یارانه هـا هـم در   کنند، مالکین آن به دلیل هزینه بالا اینها را خشک خو
  ارائه راه حل توجه داشته باشید.

. شما براي هیچ چیزي، حتی براي آبی که قرار است از خلیج مسئله دیگر ارائه هزینه تمام شده است
فارس بیاید، نمی توانید هزینه تمام شده آن را محاسبه کنید. آخرین قیمت محاسبه شـده در زمـانی   

تومان بود. الان در منطقه انار که  3500تا  2800تومان بود، براي هر مترمکعب  1000ت دلار که قیم
تومان قیمت دارد. آبی که  500تا  400آب بهاي زیادي دارد آب براي یک مدت یک ماه مترمکعبی 

 3500تـا   2800تومان و انـرژي مجـانی،    1000قرار است جانشین این کنند با قیمت دلاري معادل 
تومان به  10000هاي واقعی اگر حساب شود صحبت از  مان هزینه تمام شده آن است که به قیمتتو

میلیارد تومانی را متـر مکعبـی    10بالا باید بکنیم. این را با آب فعلی که در بدترین شرایط آب چاه 
  تومان قیمت گذاري میکنند. 500

کارهایی که قرار است انجـام دهـیم    مسئله آخري هم مسئله اولی است و آن این است که همه این
. این به سادگی نمی تواند اتفاق شرط اجراي آنها این است که مجري قلباً بخواهد قانون را اجرا کند
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هاي کلانی پـیش   اي وزارت کشاورزي بودجه بیافتد. من یک مثال فرعی می زنم. براي آبیاري قطره
نشد. خوب چرا پرداخـت نشـد. مـن مطمـئن     بینی کرد. این بودجه ها و وام ها بلاعوض پرداخت 
هزار تومان حقوق می گیرد باید یک چـک   800هستم که یکی از دلایل این بود که یک کارمند که 

میلیون تومانی براي یک مالک رفسنجانی امضاء می کرد. این شدنی است. پس مسئله اجـرا را   500
ي آبیاري تحت فشار در رفسنجان و ها دست کم نگیرید. بزرگترین علتی که وام هاي بلاعوض طرح

ه کرمان پرداخت نشد، این مسئله بود. یعنی ترجیح داده می شد این بودجه به خزانه دولت برگرداند
تا اینکه آن به یک سرمایه دار داده نشود. در این جا مسئله عدالت اجتماعی با مسـئله اجرایـی    شود

ب را یادداشت کرده بودم که خدمتتان عرض پیوند می خورد و توام می شود. من سرفصل این مطال
کنم و هر کدام از اینها جزییاتی دارد و کسی که به دنبال وضعیت خوب است باید همه اینهـا را در  
نظر بگیرید. در جواب صحبت آقاي علی نظري مبنی بر اینکه ما در یک وزارت خانه از بروز اشتباه 

. استیست. این مسئله من در بروز و حل آن ذي نفع جلوگیري کنیم باید بگویم که مسئله وزارتی ن
چه کسی رشوه می دهد؟ پس نمی توان مسـئله را یکسـره بـر گـردن یـک وزارت خانـه یـا اداره        

  کنم. انداخت. از اینکه مطالب تند و طولانی بود عذرخواهی می
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 :پنجمبخش 

هاي  نظرات و دیدگاه
  کنندگان شرکت
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براي جلسه دارم. چون از صبح تا حالا اعضاي نشست کمتر صحبت  : من یک پیشنهاديترابی خانم
کردند و بیشتر اعضاي پانل صحبت کردند، براي اینکه مشارکت همه حاضرین در جلسه را داشته 

بعد هرچند نفر باهم باشیم پیشنهاد من این است که به چند گروه تقسیم شویم و سه یا چهار گروه. 
و هر گروه راجع به یک سوال مشخص در زمان مشخص بحث کند  و با مسئولیت یک نفر بیشینند

و سرگروه نتیجه بحث درون گروهی و نظرات آن گروه را اعلام کند. در غیر این صورت حاضرین 
در جلسه در پیشبرد جلسه مشارکت نکردند و بیشتر من و آقاي آگاه و دیگر اعضاي پانل حرف 

  زنم آمده ام تا بشنوم. زنند. من امروز بیشتر از اینکه حرف ب می

  : ببینید، صحبت شما نمی دانم تا چه اندازه اجرایی باشد.ابطحی آقاي

: راحت. هر چند نفري که کنار هم هستند یک گروه را تشکیل دهند. اگـر بخواهیـد بـه    ترابی خانم
گـر  زنند اگر بـار دی  نتیجه برسید این کار باید انجام شود. چون کسانی که در این جلسه حرف نمی

ساعت برویم حرف بشنویم و نخواهنـد آمـد. بگذاریـد     4آنها را صدا کنیم، خواهند گفت باز باید 
  مشارکت کنند وگرنه همراهی نخواهند کرد.

: من با نظر خانم دکتر ترابی با یک اصلاحیه موافق هستم. دیدگاه من این بود که در اسفندیاري آقاي
ها درگیر پیش شرط ها نشود و راحت تر همـه   د  تا ذهنابتدا مباحث مربوط به راه حلها بیشتر شو

ها شویم. اما به هر حال تشخیص داده شد که ایـن   شرط بتوانند راه حلها را بگویند و بعد وارد پیش
ها جابجا شوند. ولی خواهش من این است که بحث را از راه حلها شروع کنیم. منتهـی آنچـه    بحث

ها ناامید شدم. چـون خیلـی از    ز برخورد با بحث خسارتمسلم است این است که من یک مقدار ا
ها خیلی کم بود. در جمع بندي به  ها بود. مشارکت در بحث خسارت ها در بحث خسارت شرط پیش

بندي کردم را ارائه خواهم کرد. ابعاد خسارت خیلی بیشتر از  ابعاد مختلفی از خسارت که من جمع
شود. بنابراین مشکل اساسی از اینجا شـروع   صحبت می ها اینهاست و خیلی هم نادقیق در خسارت

دانیم. من در ابتداي بحث راجع به یک  م که مییدانیم و فکر می کن شود که ما مسئله را واقعاً نمی می
شـود،   گیرندگان تشـکیل مـی   مثلث که از سه ضلع صاحبان مسئله، پژوهشگران و مجریان و تصمیم

 نداننـد خود را براي کلاتی دارند. صاحب مسئله اگر مسئله صحبت کنیم. هر سه تاي اینها یک مش
نمی تواند مسئله خود را حل کند. از یک طرف دیگر هم پژوهشگر اگر صاحب مسئله به آن کمک 
نکند، نمی تواند مسئله را به خوبی تشخیص دهد. در مورد راه حلها هم احساس من این است کـه  

سیم. پیشنهاد من این است که حـداقل دو کمیتـه تخصصـی    ما در این جلسه نمی توانیم به نتیجه بر
نام کرده و بعد از این نشست با این  ها ثبت مند هستند در این کمیته تشکیل شود و دوستانی که علاقه
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اي داشته باشیم و یک قرار و مدارهایی بر روي ادامه کار بگذاریم. دستمایه کار آنهـا   دوستان جلسه
بینی و سازماندهی  شود باشد. چون پیش هایی که در این نشست می بحثبه عنوان نقطه شروع همین 

ولـی  نشده است اگر بخواهیم در این جلسه گروه تشکیل بـدهیم نمـی تـوانیم بـه نتیجـه برسـیم.       
حلها بشود و یکی هم مسـئول   توانیم براي تشکیل دو کمیته که یکی مسئول بررسی مسائل و راه می

. چون مسلماً راه حل ما راه حل حرکت جمعی است. در حال سی کنیمبران شود، نام نوی تعاونی آب
حاضر حرکت ها فردي است و هر کسی سعی می کند گلیم خودش را خودش از آب بیرون بکشد 
و بر اساس این شرایطی که وجود دارد حرکت جمعی نشدنی است. لذا ضمن اینکه جهـت گیـري   

  کنم. ن این اصلاحیه را پیشنهاد میکنم نسبت به اجراي آ خانم ترابی را تایید می

که بـراي بعـد از ظهـر     استها مناسب  ها و کمیته : بنابراین پیگیري بحث تشکیل گروهابطحی آقاي
ه مطابق صحبت مهندس اسفندیاري که مـی فرماینـد راجـع بـه     ک استشود. پیشنهاد من این  انجام

ها بگویند که بحث باز  جع به خسارتخسارتها به اندازه کافی بحث نشد. ایشان اطلاعات خود را را
حلها بـا هـم قـاطی و مخلـوط      نیازها و راه ها، پیش شود. همچنین در نظر بگیریم که بحث خسارت

هستند. پیشنهاد من این است که ابتدا آقاي مهندس اسفندیاري راجع بـه خسـارتها اگـر توضـیحی     
ائه کنند و بعـد بـه راهکارهـا    دارند بدهند و بعد اعضاي حاضر نظرات خود را در این خصوص ار

بپردازیم. اگر خانم دکتر ترابی بر سر صحبت خود هستید می توانید صحبت کنید و جلسه را بـراي  
  انجام آن کار قانع کنید.

: فقط اگر نظر همه حاضرین را نشنویم، ضرر خواهیم کرد. به نظر من بـه ترتیـب همـه    ترابی خانم
  حاضرین شروع به صحبت کنند.

ها، راهکارها و دیگر  خسارتبه : پس اجازه بدهید که از ابتدا و به ترتیب اعضاء راجع حیابط آقاي
  موضوعات نظرات خودشان را ارائه کنند. 

  : بهتر است سوالات و زمان مشخص شود تا حاضرین به آن جواب بدهند. ترابی خانم

که هر کسی نظر خـود را  : ما الان یک ساعت و نیم وقت داریم. پیشنهاد من این است ابطحی آقاي
  هاي برون رفت از این مشکل چیست.  راجع به راهکارها و خسارتها بیان کنند. به نظر شما راه

ما در شرایطی هستیم که به هر دلیلی  آقاي بهروز زینلی( عضو انجمن خبرگان کشاورزي رفسنجان):
باید منطقـه را بـه یـک    . ابتدا بدنبال راه حل باشیم در حال حاضر اتفاق افتاده است بایداین مسئله 

. چون یک نظام اجتماعی یعنی باید به مردم هشدار بدهیم ولی نباید آنها را بترسانیم آرامش برسانیم.
اینجا برقرار شده است، لذا نباید براي حل مسئله آرامـش را بهـم بـزنیم. مـا یـک سـري اقـدامات        
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لانی مدت که براي جلوگیري از بدترشدن اورژانسی باید انجام دهیم و یک سري اقدامات بنیادي طو
وري از منابع آب موجود را بهینه  موضوع باید انجام دهیم. یکی از راهکارها این است که میزان بهره

نستیم منابع موجود را ااي براي مدیریت منابع آب موجود تهیه کنیم. ما هنوز نتو کنیم. لذا باید برنامه
لیتر در ثانیـه بهـره    5 ، ولی به اندازهثانیه آب برداشت می شود لیتر در 100مدیریت کنیم. از چاهی 

وري را مشخص کنیم.  وري دارد. باید این موضوع را بررسی کنیم و عوامل موثر بر پایین بودن بهره
و غیره از عوامل موثر در کم بودن بهره وري اسـت. لـذا بایـد     يکیفیت آب، سوء مدیریت کشاورز

اید به دنبال تصویب قوانین در مجلس باشیم که در عمـل قابـل پیـاده شـدن     این عوامل را ببینیم. نب
اي دیده نشده است و از خبرگان منطقه نظرخواهی نشـده اسـت.    نیست. چون عوامل عینی و منطقه

تولیدکنندگان و باغداران در منطقه سه دسته هستند. یکی باغدارانی که به صورت مـوروثی باغـدار   
کنند و کسانی هستند که تخصصـی کشـاورزي    دارند تجاري کشاورزي می کهبودند. کسانی هستند 

. ما باید براي برون رفت از این وضعیت باید کشاورزي در منطقه را تخصصی کنـیم تـا بـا    کنند می
. یـک مسـئله   وري را بالا ببریم تا از هدررفت آب کم کنیم همان مقدار آبی که در اختیار داریم بهره

هاي با برداشت کـم اسـت ولـی     است که نظارت و کنترل شدید بر روي چاه اي که وجود دارد این
هایی کـه   بنابراین باید بر چاه شود. شوند یا محدود می برداشت زیاد نظارت و کنترل نمیهاي با  چاه

آقاي آگاه خیلی خوب ریز مسائل  صورت گیرد.برداشت بیشتر از پروانه خود دارند کنترل بیشتري 
رفت از این شرایط هم دیدن ریز مسائل اسـت. بایـد از    ریح کردند و لزوم برونو موضوعات را تش

نخبگان بخش کشاورزي براي تخصصی کردن این بخش کمک بگیریم. ولی اگر بخواهیم مسائل را 
  از بالا ببینیم قطعاً حل نخواهد شد.

ه قسـمتی از آب در  من چند نکته را ذکر کـنم. اول اینک ـ  )(مدیرعامل تعاونی احمدآباد انارجعفریان
رسد که اگـر ایـن آبهـا را     . به نظر میشوند ها به صورت زهکش از دسترس خارج می برخی بخش

بتوان تصفیه کرد و دوباره به چرخه مصرف برگرداند، به عنوان یـک منبـع تـامین آب دیگـر مفیـد      
مـین کـه   مالکها مجبورند که یک قسمتی از ز خواهد بود. بحث دوم این است که به خصوص خرده

داراي کیفیت پایین را خشک کنند تا آب براي دیگر بخشهاي باغ کافی باشد. یک سوال مطرح است 
. قطعاً اگر شما این کار هستند؟قراول خشک کردن بخشی از باغات خود  ها پیش مالک  که آیا بزرگ

که قبل از است  را انجام دهید خرده مالکها هم این کار را انجام خواهند داد. یک بحث دیگر هم این
هاي متعددي  هاي دیگري از آن کنیم تا بتوانیم استفاده توانیم استفاده اینکه آب را به مزرعه ببریم می

  . از آب کنیم
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من بر حسب اتفاق در جمع شما هستم و : شناس و استاد دانشگاه خوارزمی) (جامعهزاده سراجآقاي 
رسـد خـدمت    ند نکته که به نظرم مـی شناسی و مسائل اجتماعی است، چ چون تخصص من جامعه

خواهم به موضوع نگاه کنم. بـه نظـر مـن یـک      کنم. من از زاویه بحث آقاي آگاه می شما عرض می
بخش موضوع ترسیم مسئله است که اوضاع بحرانی است. یک بحـث ایـن اسـت کـه ایـن بحـران       

یـک   .هسـتند درگیـر   هـم در آن  ملت با هم و هم دولت و بودهآمده نتیجه یک فرآیند طولانی  پیش
ر باید کرد. این چه کار بحث دیگر این است که حالا که تشخیص دادیم اوضاع بحرانی است چه کا

به نظر من دو بخش دارد. یک بخش آن راه حلهاي فنی قضیه است که تخصصی اسـت و   باید کرد
س متخصصان آب و کشاورزي باید درگیر کار شـوند. امـا وجـه دیگـر آن همـان طـور کـه مهنـد        

کنم  نفعان، پژوهشگران و مجریان است. من تاکید می اسفندیاري اشاره کردند تعامل بین سه ضلع ذي
نفعان مطلع هستند بـا مـردم عـادي کـه      نفعان باید یک تفکیکی بین کسانی که ذي که در بخش ذي

جتماعی اي در اینکه چه وضعی در صحنه ا کننده خیلی با این اطلاعات درگیر نیستند اما نقش تعیین
صورت دهید. موضوع آب در رفسنجان یک مسئله طبیعی نیست، بلکه یک مسئله  پیش آید، دارند،

اجتماعی است. براي اینکه هم عامل انسانی این را ایجاد کرده است و هم عامل انسانی باید درگیـر  
 شود و آن را مهار کند. از این جهت صرف درگیر شدن ذینفعـان مطلـع کـه شـاید جمـع حاضـر و      

کننده دارند. به نظر من براي  کسانی دیگر که بیرون هستند کافی نیست، در حالی که اینها نقش تعیین
ها این سه ضـلع   بخش چهارم (مردم) عادي باید فکر جدي شود. از این نظر که حاصل هم اندیشی

د. ایـن  گیرندگان را بتوان به سطح جامعه منتقـل کـر   تصمیمذینفعان مطلع و مجریان و  پژوهشگران،
توان خیلـی سـریع بـه نتـایجی      با راه حل فنی می موضوع هم راه حل اجتماعی بلندمدت میخواهد.

خواهد. آن هـم ایـن اسـت کـه      حلهاي اجتماعی و فرهنگی بلندمدت می این موضوع راهرسید ولی 
ع آب عقلانیتی که به ما می گوید که آینده چگونه خواهد بود و بر اساس آن چگونه ما باید از منـاب 

. اگر این تعامـل بـین   استفاده کنیم، تنها محدود به ذینفعان مطلع نماند و بتواند به جامعه منتقل شود
سه ضلع به طور موثر شکل نگیرد، منجر به مسائلی می شود که آقاي آگاه به خوبی اشاره کرد. شما 

بگذارد و قوه قضاییه می توانید یک قانون خوبی را وضع کنید و یک نفر مجري قانون آن را زیر پا 
که به صورت مطلع و موثر به موضوع رسیدگی کند نداشته باشیم و همه این طرحها، طرحهـایی    اي

اي نخواهد داشت. بنابراین به یک آگاهی و عقلانیت که در جامعه نسبت به وضعیت  شود که نتیجه
  بحرانی که در آن هستیم، منتشر شود نیاز است. 

خوشحال هستم که توفیق حضور در این نشست  :اد دانشکاه علوم اقتصادي)(است آقاي فراهانی فرد
نصیبم شده است. هدف حضور من بیشتر کسب اطلاع از وضعیت منطقه و مسائل آب بوده است و 
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به دلیل اینکه تخصص من در بحث اقتصاد منابع است. من خدمت شما هستم که از مشـکلات آب  
بنده در قالب اقتصاد منابع اطلاع پیدا کنم. نکته اي که مـی   قهبه عنوان یکی از موضوعات مورد علا

  فرماید که: اي است که می  خواهم اشاره کنم آیه شریفه

هیچ چیزي در این دنیا نیست الا اینکـه  0. و ان من شى ء الا عندنا خزائنه و ما ننزله الا بقدر معلوم
در این زمین است و شما می بینید، آن را هاي آن در دست ماست و ما آنچیزي که  خزائن و گنجینه

نمی فرستیم الا به اندازه مشخص. یکی از نعمتهایی که خداوند براي ما فرستاده اسـت، آب اسـت.   
هایی که خانم دکتر اشاره فرمودند و ما اینجا داریم یک بخشی است که شما بـه   بنابراین این گنجینه

  ماست. در آیه دیگري می فرماید که: آن دسترسی دارید ولی خزائن اصلی آن در نزد 

. حالا خزائن بر روي زمین الارض و السماء من برکات علیهم لفتحنا اتقوا و امنوا القرى اهل ان لو و
شود.  چگونه افزایش پیدا میکند، طبق این آیه شریفه ایمان و تقوا سبب افزایش برکات و نعمات می

م و طرح مشکل به خـوبی شـده اسـت. از ایـن     می خواهم عرض کنم که با مشکلی موجه هست من
دریجه من وارد شدم که ما به این موضوع هم بپردازیم. در روایات ما فراون است که بین اعمال مـا  

هاي خداوند رابطه ایجاد کرده است. در فرازهایی از دعاي کمیل هم آمده است که خـدایا   و نعمت
  ود را بر ما کم کنی، بر ما آنها را ببخش. شود که نعمتهاي خ آن گناهانی را که سبب این می

بنابراین همانطور که دیگر دوستان هم مطرح کردند، مسئله ابعاد مختلف دارد که هر یک از دوستان 
زاده که از جامعـه شناسـان بـزرگ     به یک بعد آن اشاره کردند. دوست عزیز جناب آقاي دکتر سراج

شناسی به مسئله نگاه  ایشان باشیم، از بعد جامعهکشور هستند، توفیق شد که در این نشست خدمت 
کردند. واقعاً قابل تامل هست. از بعد اقتصادي جناب آقاي آگاه به طور خلاصه اشاراتی کردند که ما 
به بحث آب از منظر اقتصادي باید نگاه کنیم و جمع بین اقتصـاد و عـدالت از مسـائلی اسـت کـه      

سرمایداري به یک شـکل و سوسیالیسـت بـه شـکل     مکتب  مکاتب مختلف اقتصادي مطرح است.
دیگري به این موضوع نگاه کرده است. در نظام اقتصاد اسلامی هم بحث عدالت مسئله اسـت. امـا   
باید عدالت را چگونه جاري کرد که باعث کاهش کارآمدي نشود؟ این موضوع راهکار دارد. ما باید 

ه به گونـه اي عـدالت را اجـرا کنـیم کـه سـبب       در بحث آب به مسئله عدالت نگاه کنیم اما نه اینک
دهد. بحث فقهی که  ناکارآمدي شود. راهکارهایی دارد که من آماده دارم ولی وقت جلسه اجازه نمی

من از این جهت که یک بعد مطالعاتم هم فقهی است و اتفاقاً آب بحث مورد علاقه من هم اسـت،  
اي مـا در مسـئله آب اخـتلاف نظـر دارنـد و      در موضوع آب بحث فقهی واقعاً محل کار دارد. فقه ـ

ترین مسائل را از منظر فقهی دارد. در بحث اراضی تقریبـاً   موضوع آب یکی از بغرنجترین و پیچیده
شـناس، هـم    هـاي متخصصـی کـه هـم آب     روشنتر است ولی در مسئله آب طبیعتاً نیاز داریم گـروه 
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نند. چون فقه ما این ظرفیت و پتانسیل را شناس باشند و هم بحث فقه را بدا شناس، هم جامعه محیط
دارد که بتواند بر اساس نیازهاي روز مسائل را حل و کار را تسهیل کند. بنابراین اینهـا جـاي کـار    
دارد. از طرف دیگر هم قانون ما که بخشی از آن برگرفته از فقه است طبیعتاً باید به آن توجه داشت. 

(ع) به پایان می رسانم که ایشان راجع به بهشت و جهنم من صحبت را با فرمایشی از حضرت علی 
 تعجـب  مـن می فرمایند و من می خواهم در مورد آب از آن استفاده کنم. حضرت می فرمایند کـه  

 مـی  آن از همـه  کـه  جهنمی و است  خواب آن طالب و هستند آن خواهان همه که بهشتی از کنم می
این فرمایش می خواهم در مسئله آب الگو برداري کنم.  از .غافلند ترسند، می آن از کسانی و ترسند

 ـ    یـم  ه اما مشکل را داریم می بینیم. مشکلی هست. اما آیا براي آن داریم اقدامی مـی کنـیم یـا گرفت
  یم. لذا از خواب باید بیدار بشویم.ه اخوابید

کـنم مـا الان   من هم در کار تولید پسته و هم صادرات پسته هستم. عرض  زاده: علی آقاي علی قاسم
میلیون متر مکعب آب داریم مصرف می کنیم که با بدترین روش آبیاري یعنی غرق آبی  600حدود 

متر مکعب آب مصرف کنیم ما  8هم داریم آبیاري می کنیم. اگر ما براي تولید هر کیلو پسته حدود 
در حـال حاضـر   هزار تن پسته در سال در منطقـه رفسـنجان تولیـد کنـیم.      75باید به طور میانگین 

هزار تن در سال است. یعنی همین آب موجود را داریم  45-40میانگین تولید پسته در منطقه حدود 
هایی تشکیل شود  وري پایین استفاده می کنیم و هدر می دهیم. من پیشنهاد می کنم که کمیته با بهره

مناسب نباشد ولـی آب  ها بررسی شود که باید چکار کنیم. فرض کنید شاید یک زمین  در آن کمیته
را دارند روي آن زمین می برند و مصرف می کنند و از آن پسته برداشت نمی کننـد. ممکـن اسـت    

برداري را از آن انجام دهیم. بر  یک زمینی مناسب باشد ولی آب نداشته باشد و نتوانیم حداکثر بهره
چهار چـاه سـهم آب    روي این قضیه باید بحث و صحبت شود. فرض کنید که یک مالک در سه یا

بتوانـد در فصـل    و او خـوبی برداشـته کـرده اسـت     هپستیک چاه  زمین مشروب شده از دارد و از
بدهد. من این تجربـه را بـه صـورت عینـی     ها  باغ از طریق دیگر چاهتا آب بیشتر به آن  تابستان دو

هیم. براي اینکـه  داشتم و دیدم. یک مسئله این است که مسلماً باید ما سطح زیر کشت را کاهش د
هاي خوب ببرند. شـاید   ها را روي زمین سطح زیر کشت را کم کنیم باید آنهایی که آب دارند، آب

مجبور باشند آبها را انتقال دهند. وزارت نیرو الان اجازه انتقال آب را نمی دهد. یا اگـر هـم اجـازه    
که می توان مطرح کـرد و  بدهد یک نفر که شاکی باشد جلوي آن گرفته می شود. این مسئله است 

  بحث کرد. 

خیلی تشکر می کنم از آمار و ارقامی که خانم دکتـر ترابـی دادنـد و در     معینیان(تولید کننده پسته):
حلی باشیم  واقع نمکی بود که بر روي زخم ما کشاورزان ریختند تا به خودمان بیاییم و به دنبال راه
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سال است که در منطقه حومه غربی رفسنجان درگیر  10که از این وضعیت بیرون بیاییم. من حدود 
اي هستم و به لطف خدا از لحاظ آب در مقایسه با بقیه جاها کمتـر مشـکل داریـم امـا      آبیاري قطره

سـاله هـیچ    10اي است که آنچه باید برداشت کنیم، نمی کنیم. در این فاصـله   کیفیت زمین به گونه
که در مرحله اول که باید به مـن کمـک و همفکـري     زمان نشد که مسئولین محترم جهاد کشاورزي

همکاري هـا بیشـتر    ،کنند به غیر از کارشکنی مسئله کاري انجام ندادند. اما در مرحله بعد از شروع
حضور نداشتند مگر زمانی که خواستند افتتاحی داشته باشند ویـا بازدیـدي    یهیچ زمان درشد ولی 

یچ زمان براي بررسی میزان اصولی و غیر اصولی بودن کار باشد، سري میزنند و بعد هم می روند. ه
اي به من مراجعه نکردند که این موضوع باعث شـد کـه مـن     هاي آبیاري قطره من و ارزیابی سیستم

هاي زیادي را متحمل شوم. آنچه من پیشنهاد می کنم این است که مناطقی که امکـان اجـراي    هزینه
اورزي یا ارگان مربوطه مشـخص شـود و همـه مـالکین و     آبیاري تحت فشار باشد توسط جهاد کش

هاي آبیاري تحت فشار شوند. چون من که سه دنگ در یک چاه سهم  زارعین مجبور به اجراي طرح
دارم و آب زیادي دارم وقتی می بینیم که دیگرانی که در این چاه سهم دارند و مصرف آب زیـادي  

ست که در مواردي پمپ را خاموش کنم و از چاه دارند، براي من از نظر روحی و احساسی سخت ا
 .شکل این مطلب پیش می آید و من آب را بی رویه دارم استفاده می کنم آب برداشت نکنم. به هر

هاي آبیاري تحت فشار را پیاده کنند و اگر قرار باشـد   شاید بهتر باشد منطقه بندي شود و همه طرح
اه از آن برداشت نکنند. همه بتوانیم به یک نسبت استفاده از آب چاه استفاده نشود همه مالکین آن چ

  کنیم. شاید به این طریق بتوانیم به بهبود وضعیت آب زیرزمینی کمکی کنیم.

هاي آقاي آگاه استفاده می کنم و می گویم که فقط شـعار مـی دهـیم. چـون      من از صحبت صادقی:
کیلومتر از مظهر آن فاصله داشته است.  30 تا 20قدیمها مظهر قنات اول آبادي بوده ولی مبدا قنات 

کیلومتر در دل زمین آب را منتقل می کردند. اما امروز ما با ایـن   30آنها با ابزارها و وسایل قدیمی 
وسایل و این امکانات حاضر نیستم آب را به این حوضه انتقال دهیم. راه برون رفت منطقه از بحران 

کار انتقال آب راهکارهـاي دیگـر ماننـد صـرفه جـویی مـوثر       آب فقط انتقال آب است. غیر از راه
که این کار را انجام دهد و صرفه جویی کند  دبقبولانی دنخواهد شد. شما به یک کشاورز نمی توانی

و آب برداشت نکند. گذشتگان ما توانستند با سرمایه خودشان قنات حفر کنند. بنابراین آقایان باید با 
ایه جمع کنند و براي رفع بحران آب رفسنجان و انار از این راهکـار  همکاري هم یک مقداري سرم

  پیروي کنند و این کار را انجام دهند. به غیر از انتقال آب راه دیگري وجود ندارد. 

برداري بـین   بهره درظاهر قضیه این است که ما چند سال گذشته  آقاي خانی (عضو خانه کشاورز):
برداري همگون نبودند.  ماهنگی بوجود آمده و پروانه هاي بهرهمهندسین ناظر یک اصطحکاك و ناه
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بردارها زیـر بـار    . بهرههستندیکسان  برداري بهره ها پروانهبراي مثال در یزد وقتی مراجعه کنید همه 
لیتري دادیم. البته آنچه در پروانه ذکر شده قانون است  50لیتر تا  5می گفتند که پروانه  ونمی رفتند 
را شود و کشاورزان مقاومت کردند و دنبال آن نرفتند که امروز به این جا نرسیم. به طـور  و باید اج

لیتر داشـته   50هکتار را زیر کشت بردم. آن کشاورزي که  50لیتري داشتم و رفتم  5مثال من پروانه 
 هکتار زیر کشت برده است. حالا در اجرا مشکل داریم. اگر بخـواهیم قـانون را اجـرا    50است هم 

کنیم، قانون می گوید هر کس هر قدر پروانه دارد می تواند آب برداشت کنـد. ولـی آدم بایـد یـک     
درصد کم کنیم تا تـوازنی بـا    3-2لیتر دارند  50باشد. باید کاري کنیم که آنهایی که داشته گذشتی 

داریم، برسیم. لیتر دارند برقرار شود تا به نقطه اي که مجاز هستیم که از کل سفر آب بر 5آنهایی که 
حالا باید راهکاري مناسب براي این موضوع پیدا شود. شاید آقایـان بگوینـد مـا حـق خودمـان را      

کنیم بدهیم. درست هم است. ولی باید بر روي این راهکار کار کنیم که می توانیم آیا این کار را  نمی
ن بیاوریم و تا ایـن کـار را انجـام    ها توازن برقرار شود. باید پروانه ها را زیر چتر قانو که بین پروانه

ندهیم، نمی توانیم شرایط را بهبود دهیم. به نظر من ما می توانیم با مدیریت صحیح همین شرایط بد 
د که باید به سمت خشک کردن یرا بهبود دهیم. یک موضوعی که هست این است که شما می گوی

درصـد از   20ت که اگر براي مثال مـن  بخشی از باغات برویم. اما مسئله اي که وجود دارد این اس
درصد از باغ را  20می گوید شما که  اي می آید و بررسی می کند و باغم را خشک کنم. آب منطقه

برداري ات از چاه کمتر شود. از این ترس من بـاغم را   درصد هم پروانه بهره 20خشک کردید باید 
وري پایین باغ را آب می دهم و  ا بهرهخشک نمی کنم. به همین دلیل به هر نحوي شده است حتی ب

سبز نگه می دارم تا سهم بهره برداري از آب کم نشود. مسئله دیگر این است که خیلـی جاهـا آب   
ولی زمین کشاورزي مناسب نیست و کیفیت ندارد. اما جابجایی آب در این مـوارد و بـردن    هست

  آب بر سر زمین مناسب خیلی مشکل است. 

دو تا پیشنهاد در مورد تبعاتی که رها شدن باغات ممکن  انه کشاورز منطقه انار):آقاي ذوالفقاري (خ
است داشته باشد عرض میکنم. اما باید در نظر گرفته شود که یک ارگان دولتی مانند مرکز تحقیقات 
یا جهاد کشاورزي مسئول انجام این کار شود که اثر میزان باغات رها شـده بـر روي محصـولات و    

درصد از  50ز را بررسی کند. براي مثال باغات رهاشده به دلیل آفتی که ایجاد کرده است باغات سب
عملکرد محصولات باغات سبز را از بین برده است. این موضوع باید مدنظر گرفته شود و جاهـایی  
که باغات رها شود حتماً این موضوع مدیریت شود. آقاي صادقی فرمودند که ایـن جـزو واجبـات    

منطقه انار این مشکل وجود دارد. بعد خواهشی که داریم راه حل انتقال آب رها نشـود.   است و در
ما کشاورزان تا آخرین نفس پشت این هستیم کـه در ایـن موضـوع همکـاري کنـیم ولـی از آقـاي        
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فرماندار که به عنوان نماینده دولت حضور دارند درخواست داریم که در مورد انتقال آب کوتـاهی  
  زحمت کشیده شده است ولیکن اخیراً رها شده است. نشود. خیلی 

معین ملامحمدي (دانشجوي دکتراي منابع آب، آبهاي زیرزمینی و مدیرعامل شرکت کاوشگران آب، 
در مـورد آن   تـا الان اینجا جمع شده ایـم  به خاطرش مسئله مهمی که ژئوفیزیک آبهاي زیرزمینی): 

ت. در این جا دو مولفه وجـود دارد یکـی عرضـه و    بحث کنیم بحران آبهاي زیرزمینی رفسنجان اس
تقاضاي آب. در مورد عرضه آب، اطلاعاتی که خانم دکتر ترابی ارائه نمودند، یک مورد که  يدیگر

درصـد بـراي وضـعیت نرمـال اسـت. ولـی در منطقـه         35آب برگشتی از بخش کشاورزي اسـت،  
نتاته و فلیشا هستند و تبخیر از دشت بـا  رفسنجان با توجه به زمین شناسی منطقه که بیشتر از نوع ک

متـر   100سه متر است و سطح آب زیرزمینی که در بیشتر از موارد بـیش از   Aروش تشتک کلاس 
  درصد قابل قبول نیست.  35است. این 

  : به نظر شما چند درصد است؟ترابی خانم

ي آب احتمالاً کمتر از درصد است. در مورد ورود 35دقیق نمی دانم ولی کمتر از آقاي ملامحمدي: 
کـه مـن دارم    يمیلیون متر مکعب مورد نظر شما، ورودي آب داریم. در مورد تقاضا پیشـنهاد  203

هاي غیرمجاز، جلوگیري از برداشت غیرمجاز و بیش  قانونمند کردن مردم در جلوگیري از حفر چاه
  ی است. از حد پروانه است. پیشنهاد دیگر من استفاده بهینه از آبهاي زیرزمین

قرار بود من شنونده باشم اما لازم می بیـنم   آقاي باقري (عضو هیئت علمی دانشگاه تربیت مدرس):
که اشاره کنم که همه صحبت ها با قبول این پیش فرض انجام می شود که اگر همه ایـن راه حلهـا   

ا خـارج از ایـن   پیاده شود به همان سبک و سیاق کشاورزي ادامه پیدا کند و باغداري پسته باشد. ام
چارچوب هم می توان کار کرد که آیا به غیر از پسته کاري می توان فعالیت اقتصادي دیگري انجام 
داد؟ در این صورت تابع هدفی که در ذهن شکل می گیرد به جاي آنکه احیا یا حفظ پسـته کـاري   

این تداوم معیشـت  کاران یا معیشت مردم باشد. آیا راه هاي دیگري براي  باشد تداوم معیشت پسته
  وجود دارد که آب کمتر نیاز داشته باشد. 

به نظر من اول در بحث کمیته ها خیلی دست کم گرفتـه شـد.    امید ناصري (کارشناس کشاورزي):
این صحبت هایی که تا کنون گفته شده است خیلی رایج و کلی است. بررسی مثـال بـا اسـتفاده از    

سئولین جلسه از کارشناسان حیطه هـاي مختلـف بـراي    کمیته هاي تخصصی را جدي تر بگیریم. م
عضویت در این کمیته ها دعوت کنند. تجربه شخصی من این است که بهره وري بایـد بـالا بـرود.    
هرجا که به دنبال مثال خوب کشاورزي هستید، خواهید دید کـه کشـاورزانی کـه از آب خـود بـه      



 

 

 

 

 

 

رون
ت ب

شس
ن ن

 اولی
مل

ش کا
گزار

 
جان

فسن
ت ر

شس
ب: ن

ن آ
حرا

 از ب
فت

ر
 

71 

ن اگر به این دو موضوع توجه کنـیم جلسـه یـک    صورت بهینه استفاده کردند موفق بوده اند. بنابرای
  آورد بیشتري خواهد داشت.

به قول آقاي ناصري این حرفهایی کـه زده مـی شـود     اکبري (مسئول خانه کشاورز بخش رضوان):
اکثراً تکراري است. پیشنهاد من این است که باید اول این وضعیت و منابع آبی که داریم حفظ شود 

باشیم. بنابراین هر طور که بشود باید این منابع آبی که داریم حفظ شـود یـا   و بعد دنبال انتقال آب 
  مدیریت شود. 

مسائلی که در مورد آبیاري قطره اي مطرح اسـت بـه    جواد نظري (مسئول خانه کشاورز رفسنجان):
 اي در جاهایی که این دلیل است که ما مالکیت خیلی خرد در رفسنجان داریم. بنابراین آبیاري قطره

مالکیت خرد است بسیار مشکل است. من قصد ندارم تمام مسائل این حیطه را باز کنم چون همـه  
اي راه حـل بـرون رفـت از     دوستان متخصص هستند. تنها باید عرض کنم که راه حل آبیاري قطـره 

اي تنها راه حلی براي بهبود راندمان اسـت و اینکـه بـا آن     بحران آب رفسنجان نیست. آبیاري قطره
وانیم بحران آب را حل کنیم ممکن نیست. تنها راه برون رفت از بحران آب رفسنجان ایـن اسـت   بت

که ما سطح باغات را کم کنیم. یعنی باغات را باید از آب بدزدیم. حالا چگونه باید از آب بدزدیم؟ 
نگرش بی رحمانه اش این است که آن کسی که قوي است بماند و آن که ضعیف اسـت بـرود. یـا    

د انتقال آب را انجام دهیم که بتوانند به همه بدهند و تعدادي بمانند. به عبارت دیگر اگـر قـرار   بای
باشد باغات را از آب بدزدند، کسانی که توانایی دارند آبهاي دیگر باغداران را می خرند که این کار 

ازه انتقـال  در حال حاضر دارد انجام می شود. یک مشکلی که وجود دارد وزارت نیرو است که اج ـ
دهد تا آب باغهایی که نیمه جان هستند به باغهاي سـالم   حقابه ها و آب ها در بین باغداران را نمی

منتقل شود. مسئله دیگر این است که آمار جهاد کشاورزي در مورد باغهاي در حال خشـک شـدن   
 20ري مناسب نیست. چون وقتی می بینی خشک هستند ولی مصرف آب دارند. این باغات با شـو 

روز اسـت، مناسـب نیسـت. یکـی از راه      90هزار میکرومهوس بر سانتی متر که دور آبیاري آن هر 
حلهایی که بتوانیم جلوي باغاتی که عملکرد ندارند را بگیریم این است که یک سیسـتم مالیـاتی و   

ود ولی عوارضی بوجود بیاید تا این موضوع درست شود. بنابراین اصلاح رفتار مردم با زور نمی ش
با ابزار اقتصادي می شود. تا وقتی سوبسید است این موضوع است. به نظر من یک مسـئله اي کـه   
آقاي مهندس فهیمی خوب اشراف دارند این است که این منطقه را خوب می شناسند. اگـر ایشـان   
کمک کنند و مشخص کنند که هر منطقه تا چند سال امکان زندگی در آن وجود دارد. به نظـر مـن   
بهترین کسی که در این موضوع اشراف دارد آقاي مهندس فهیمی است. اگر انتقال آب انجام نشـود  

  باید این مسئله انجام شود. 
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یک مسئله اي که آقاي نظري خوب مطـرح   خانم ثمره هاشمی (هیئت علمی دانشگاه باهنر کرمان):
یگري که باقی مـی مانـد بـه    کردند مسئله خرده مالکان است که از آن می گذریم. منتهی یک چیز د

نظر من این مسئله است که با توجه به اینکه همه به وجود بحران اذعان دارند، چگونه می تـوان از  
این بحران بیرون رفت و چه کسانی باید کار کنند و چه کسانی مسئول هسـتند. اینکـه مـا بگـوییم     

ند خیلی مشکلی را حل نمی کند. در بخش دولتی این کار را انجام دادند و کشاورزان این کار را کرد
واقع هر کسی در حد توان خود کاري را شکل بدهد کمک خواهد کرد از جمله ساختارهایی شکل 
بگیرید. الان بیش از هر کسی خود کشاورزان هستند که دارند این مسئله را لمس می کنند. بنابراین 

ز اتفاق بیافتد و به شکل خیلی جدي ساختارهایی مردمی باید شکل بگیرد ویک نشستهایی مثل امرو
بـه شـکل یـک    و به این موضوع نگاه شود. وقتی به صورت جدي به این نشست ها نگریسته شود 

بیاید، مسلماً حرف کشاورزها هم بهتر شنیده می شود و دولت هم مجبور است  ساختارقانون مند در
وانینی هستند که وضع مـی  که به حرف همه گوش بدهند و از طرف دیگر خود کشاورزان مجري ق

  شود. لذا باید با آنها به توافق رسید که راه حلهاي اخذشده عملی و درست است. 

این بحث را داشتیم که یک سـوم   72ما از سال  سلیمی (کارشناس باغبانی موسسه تحقیقات پسته):
د ولی هم سطح زیر کشت باغات رفسنجان مازاد بر آب موجود در این منطقه است. بارها مطرح ش

از طرف کشاورزان و هم از طرف مسئولین توجهی به این هشدار نشد تـا اینکـه الان بـه نقطـه اي     
زغـال   يرسیدیم که آن یک سوم یا خشک شده و یا تبدیل به باغات رهاشده شده است که کورها

ملکرد شده است. الان هم آبی که داریم به صورت نامناسب استفاده می کنیم و ع پا سازي در آن بر
اولین  74خوبی در همین وضعیت موجود هم نداریم. به دلیل اینکه حاضر نیستیم کاري کنیم. سال 

سمینار آبیاري تحت فشار را در شهرستان برگزار کردیم و این بحران آب آنزمان گوشزد شـد. ایـن   
اختیـار  موضوع متاسفانه هم از طرف کشاورزان و هم از طرف سیستم بانکی که باید تسـهیلاتی در  

می گذاشتند عملی نشد. یعنی کشاورزان به دلیل آب فراوانی که هنوز در اختیار داشتند یا به دلایل 
دیگر چون آبیاري قطره اي براي درخت پسته مناسب نیست، خیلی مایل به استفاده از سیستم هاي 

شـکل خـرده   در سیستم هاي بانکی ما مشکل داشتیم. ضمن این که م از یک طرفاي نبودند.  قطره
مالکی هم داریم. بحث انتقال آب هم یک گزینه است تا بتوان اشتغالی کـه ایجـاد شـده در منطقـه     
حفظ شود. یک بحث دیگر کاهش عملکرد و عدم شناخت کشاورزان است. مـا در برخـی منـاطق    

داریم که می تواند باعث کاهش عملکرد شود. ما کاهش عملکرد را به دلیل وضـعیت آب   یوضعیت
هاي آب شیرین کن دارم که اگر یـک   م. من یک سوال از خانم دکتر ترابی در خصوص دستگاهداری
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روزي قرار باشد سیستم هاي آب شیرین کن اسمزمعکوس قرار باشد در این منطقه استفاده شود آیا 
  صلاح و مناسب می دانید این کار انجام شود؟

برابر باید آب مصرف  1,5ه کنید، می دانید که به نظر شما اگر آب شیرین کنها را استفاد خانم ترابی:
برابر آب شیرین بگیرید، پساب شور را چکار باید کنیم. پساب شور تهدید جدي تري در  1کنیم تا 

خصوص استفاده از این سیستم ها است. پساب شور را هرجا تخلیه کنید آبهاي دیگر را شورتر می 
اهکار مناسبی نیست. براي اینکه شرایط را بدتر خواهـد  کند. بنابراین این راهکار براي منطقه شما ر

  کرد. 

آذربایجـان   RTIMIAمن یک توضیح کوتـاه بـدهیم در مـورد پسـاب مـا از کارشناسـان        سلیمی:
خواستیم و آمدند بازدید کردند عقیده داشتند که چون پساب برگشتی نمک زیادي دارد به آب هاي 

  زیرزمینی نفوذ نخواهد داشت. 

بر اساس همین تحلیل و نظر، آیا شما منـاطق تبخیـري را در صـحبتهاي مـن ملاحظـه       ی:خانم تراب
کردید که چه اتفاقی را رقم می زند. آنها مرکز تولید شوري بودند. بنابراین همـین منـاطق تبخیـري    

  مشکل ساز است. 

مورد افـزایش  دوتا پیشنهاد و دوتا انتقاد دارم. ما در  بمانی (مدیر جهاد کشاورزي بخش رفسنجان):
متـر   1000را بـا  راندمان در مسیر انتقال آب مشکل داریم. اگر میانگین هر موتورپمپ در رفسنجان 

در نظر بگیریم، از اینجا تا تهران جوي خاکی می شود. با این وجود حجم آب  جوي خاکی یا کانال
بنابراین ما پارسـال  زیادي از سطح آب در این جوها تبخیر می شود یا به عمق زمین نفوذ می کند. 

میلیارد تومان  20که ستاد توسعه بخش کشاورزي را داشتیم که رئیس این ستاد فرماندار شهر بود، ما 
درصد از این تسـهیلات   50ساله داشتیم که  5درصد و مدت بازپرداخت  7تسهیلات بانکی با بهره 

نجام شد. در بحث آبیاري گذاري ا کیلومتر لوله 400در بخش آب مصرف شد. در بحث انتقال آب. 
ها براي آبیاري تحت فشار بالاست و  تحت فشار موضوعی که آقاي آگاه مطرح کرد که مبلغهاي وام

 600کارمند جزء مانعی است براي صدور اجازه نهایی براي یک سرمایه دار، باید بگویم که پارسال 
یون وام بلاعوض اجرا شـد کـه   میل 100هکتار طرح آبیاري تحت فشار در رفسنجان با دومیلیارد و 

هنوز بعضی از طرحها تحویل موقت نشده است. این پول به جیب کارمند که نمی رود. بحـث دوم  
که آقاي معینیان مطرح کردند که جهاد کشاورزي کارها را کنترل نمی کند و همکاري نمی کند باید 

ی که مالک نیستند نمی توان اراضی تصرف به بگویم دستورالعمل براي جهاد کشاورزي ابلاغ شد که
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غم این ابلاغیه یک تعهد محضري درست کردیم و آبیاري تحـت فشـار در اراضـی    لئروام داد. ما ع
  تصرفی را هم انجام دادیم. 

  : این حرفها و جوابها را کنار بگذارید و راه حل بدهید.فرماندار

بحث انتقال اسـت و دیگـري    : موضوعی که وجود دارد در افزایش راندمان آبیاري یکیبمانیآقاي 
تبخیـر از سـطح خـاك زیـاد      ،ساعت بعد از آبیاري 48بحث کاهش تبخیر از سطح خاك. چون ما 

داریم. طرحهایی کاربردي مثل پوشش پلاستیک، استفاده از کاه و کلش است که باید بـراي کـاهش   
چاه مشخص  10بررسی تبخیر انجام داد. در بحث خرده مالکی که اشاره شد واقعاً مشکل داریم. در 

درصد افزایش پیدا کرده است. چون  80میزان مالکیت در آنها حدود  1392تا  1389شد که از سال 
ین فرزند تقسـیم شـده اسـت. الان بعضـی از     دبر اساس قانون ارث بعد از فوت پدر زمین بین چن

براین روز بـه روز  موتور پمپ ها بر اساس دقیقه محاسبه می شوند و نه بر اساس حبه و ساعت. بنا
اراضی خردتر می شود و اراضی خرد هم عملکرد پایین و هزینه هاي تولید بالایی دارنـد. موضـوع   
دیگر این است که تنها مسئله آب باعث پایین آمدن عملکرد نشـده اسـت. مـا در سـالهاي گذشـته      

اب سوختگی خسارت شدید از منظرهاي دیگر چون عوامل طبیعی مانند سرمازدگی، گرمازدگی، آفت
درجه ثبت شده در رفسنجان در تابستان امسال داشتیم. در بهمن ماه دمـاي   44وغیره داشتیم. دماي 

روز یخبنـدان   4اینها باعث کاهش عملکرد می شود. در بهمن ما پارسال  .درجه ثبت شده است 27
ب بود ولی رطوبت داشتیم. در اسفندماه ما موج افزایش گرما داشتیم. در بعد از عید هم بارندگی خو

درصد در برخی روزها داشتیم که براي گردافشانی مشکل ایجاد کرد. در مجموع سطح زیرکشت  8
با وضعیت آب تناسب ندارد و عملکرد نهایی ما به خاطر این موضوع افت می کنـد و یـک سـري    

 باغات است که تنها سبز هستند وعملکرد ندارند ولی این مسائل هم دخیل است. 

اي بگویم که تنها تامین مالی نیست، مجري باید خـوب باشـد،    : راجع به آبیاري قطرهطانیسل آقاي
میلیون تومان  60-50و  من این کار را انجام دادم 88سال رسیدگی باید باشد، آموزش باید باشد. در 

سرمایه گذاري کردم و زیر خاك مانده و کسی نمی آید که به من مشاوره دهد. آموزش می خواهد. 
  اجراي سیستم هاي هم نیاز به مجري خوب دارد.

اي را  فقط می خواستم یک نکته بگویم که مسئله آبیاري قطـره  (تولید کننده پسته): امین زهره خانم
اي در شـاهرود و متوجـه    اي اجرا کـردم در منطقـه   جهاد باید مشخص کند. من سیستم آبیاري قطره

اي مناسب نیست. کارشناسان بعد از چند سـال کـه    هزار آب براي آبیاري قطره 12شدم که شوري 
  اي انجام دادید.  سیستم را اجرا کردیم گفتند که شما اشتباه کردید که با این آب آبیاري قطره
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  هزار براي آبیاري قطره اي توصیه نمی شود. 5000: شوري بیش از بمانی

ه ما دادند و الان من احساس می ولی کارشناسان کشاورزي در این زمینه مشاوره اشتباه ب خانم امین:
کنم آن هزینه بیرون ریخته شده است. لذا خود مهندسین جهاد هـم درسـت راهنمـایی نمـی کننـد.      

مسئله دوم این است که بحران آب ما در رفسنجان در حال سرایت کردن به دیگر نقاط کشور است.  
که با بحـران آب در رفسـنجان    به دلیل اینکه پسته درآمدزا و محصول صادراتی است و کشاورزانی

مواجه هستند به دیگر نقاط کشور که براي کشت پسته براي باغریزي می روند. این موضوع باعـث  
می شود که بحران را داریم وسعت می دهیم و به دیگر مناطق می بریم. به نظر من این موضوع باید 

ه گـذاري نکنیـد کـه بـازده آن     اطلاعرسانی شود که آب در کل ایران کم است و در جاهایی سرمای
  پایین باشد. 

به خاطر اینکه وقت خیلی زیـاد نیسـت بـه طـور خلاصـه       فرهاد آگاه (اندیشکده تدبیر آب ایران):
مطالب را عرض می کنم. در ابتدا به موضوعی بر می گردم که علیرغم اینکه تکراري است ولی مهم 

اي و رانـدمان   ئل مربـوط بـه آبیـاري قطـره    است. آقاي جواد نظري به درستی اشاره کردند که مسـا 
مسائلی نیست که ربطی به موضوع جلسه امروز ما داشته باشد. موضوع جلسه امروز ما پیـدا کـردن   

اي  راه حلی براي برگرداندن تعادل به سفره آب زیرزمینی رفسنجان است. شـما اگـر آبیـاري قطـره    
بسا که با کم کردن تغذیه آب برگشتی کشاورزي  انجام دهید راندمان تولید خود را بالا برده اید. چه

به سفره آب زیرزمینی آبیاري قطره اي براي ایجاد تعادل در سفره مضر هم باشد. بنابراین خـواهش  
می کنم این دو موضوع را از هم جدا کنید. در مورد مسئله بعد که آقاي خانی راجع بـه پروانـه هـا    

تعداد  1350لایدهاي خانم دکتر ترابی برگردم که در سال اشاره کردند، من می خواهم به یکی از اس
بوده است (دقیق عدد یـادم نیسـت) ولـی امـروز حـدود       300یا  200برداري حدود  مجوزهاي بهره

است. صحبت من این است که درست است که باید قانون رعایت شود و مـردم نسـبت بـه     1645
حل نمی کند براي اینکه میـزان پروانـه اي کـه     پروانه برداشت خود متعهد باشند ولی این مسئله را

دست مردم است سه برابر پتانسیل آبی دشت رفسنجان است. بنابراین یک فکري هم به حـال ایـن   
پروانه هاي اضافی باید کرد. من اطلاع دارم که یک دستورالعمل در وزارت نیرو است که دولت باید 

هاي زاید تعـادل   پس بخرد تا از طریق خرید پروانهدر دشتهاي بحرانی پروانه هاي صادر شده را باز
را به سفره برگرداند. مسئله دیگر که باید در مورد سفره آبی رفسنجان دیده شود این است که ایـن  
سفره آبی رفسنجان بدون همراهی سفره هاي آبی مجاور و بالادست و متولیان آن سفره ها چـه ذي  

ت. من علی رغم اعدادي که در گزارش خانم دکتر بـود تـا   نفعان و چه متولیان دولتی قابل حل نیس
امروز تصورم بر این بود که منشا اصلی دشت رفسنجان بردسیر است. البته مقـدار آن جـاي بحـث    
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دارد که چقدر از تغذیه آب رفسنجان از آن سفره است. اما اگر قرار باشـد کـه سـفره آب بردسـیر     
اي که  ارش هم مشخص شده است، قطعاً این مقدار تغذیهتعادل منفی داشته باشد همانطور که در گز

در امروز داریم در آینده ممکن است خیلی کمتر شود. بنابراین اگر به دنبال راه حلـی بـراي بـرون    
هاي آبی بردسیر و کرمان نمـی تـوانیم بـه     رفت از بحران آب رفسنجان هستیم بدون همراهی سفره

خودمان را بکنیم ولی در بردسیر دو برابـر برداشـت شـود.    یک راه حل جامع برسیم. ما اینجا سعی 
اي که می خواهم بگویم این است که باغ خشکاندن چیزي نیست که با دستور بشود آن  آخرین نکته

ایجـاد یـک راه حـل    را انجام داد. تنها راه حلی که براي انجام این کار و حل این مسئله مـی بیـنم   
ست. شما اگر امکان مبادله پروانه و انتقال آب را بدهید، این اقتصادي و امکان خرید و فروش آب ا

از آب بیشتر می تواند استفاده کند و پسته بیشتري را تولید کند و درامـد بیشـتري داشـته    که کسی 
لازم نیسـت بـه صـورت     و رد پایین تري دارد، آب را مـی خـرد  باشد می رود و از کسی که عملک

قوه قضاییه بروید و باغی کسی را بخشکانید. اگـر بـازار آزاد   دستوري و با حکم حکومتی و مجوز 
   آب ایجاد شود این پدید رخ خواهد داد.

ما در حال حاضر دو تا طـرح بـر روي    عبدالهی (عضو هیئت علمی موسسه تحقیقات پسته کشور):
مرتبط  در موسسه داریم انجام می دهیم: یکی با عنوان نسبت بهینه آب به زمین است که باقتصاد آّ

با بحثی است که مطرح شد که سطح زیر کشت را نسبت به آب باید تنظیم کنیم که می خواهیم از 
این طرح یک الگوي استخراج کنیم که اولاً چگونه این کار را انجام دهیم و از نظر اینکه چه باغاتی 

ام شود. طرح حذف شوند و چه باغاتی حذف نشوند. دوم اینکه از نظر اجرایی چگونه این کار انج
دوم مدیریت زمان مصرف نهادها است که از جمله آب است. این دو طرح در حال انجام است. ما 

اي را پر می کنیم. من فقط یک مثالی از دوتا پرسشـنامه پـر شـده     هماهنگی با کشاورزان پرسشنامه
ین معادل قصب زم 400قصب زمین داشته است ( 60خواهم آورد که با هم مقایسه کنیم. یک فردي 

قصب زمین پسته برداشـت   60کیلوگرم از  1000ساعت آب پارسال 4روزي  48یک هکتار است)، 
هزار  20کرده است. کشاورز دیگر هم یک چاه شش دانگه و یک دانگ هم از یک چاه دیگر آب و 

کیلوگرم پسته برداشته کـرده اسـت.    1500هکتار) در مجموع زمین داشته است، پارسال  50قصب (
 12000لیتر در ثانیه بـوده اسـت و شـوري هـر دو چـاه هـم حـدود         30هر دو چاه هم حدود آب 

میکرومهوس بر سانتی متر بوده است. این دو را که با هم مقایسه می کنیم می بینیم که تفاوت بسیار 
فاحش است و عوامل زیادي دخیل است و نمی توانیم بگوییم تنها مربوط به آب یـا خـاك اسـت.    

رعه در این موضوع نقش اساسی ایفا می کند. وقتی بحث تعادل می شـود چـون بحـث    مدیریت مز
ها را به تعادل برسانیم، باید عرضه و تقاضا را بـه تعـادل    عرضه و تقاضا است ما اگر بخواهیم سفره
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برسانیم. یعنی به تعادل رساندن کم کردن عرضه نیست بلکه ایجاد تعادل بین عرضه و تقاضا است. 
ها را با هم مقایسه می بینیم که سه دلیل براي وجود این تفاوت فاحش وجود دارد که چـرا  وقتی این

کیلـو پسـته برداشـت کـرده اسـت. یکـی        1500قصب زمین  20000کیلو و  1000قصب زمین  60
خواستن، یکی دانستن و یکی توانستن، سه دلیل اصلی این تفاوت فاحش اسـت. یعنـی کسـی کـه     

ید این سه تا را بخواهد که داشته باشد. یعنی اول اینکه بخواهد کـه عملکـرد   عملکرد بالایی دارد با
بالایی داشته باشد.بعضی ها نمی خواهند. برخی می خواهند اما دانش کـافی ندارنـد. بـراي نمونـه     
همین آبیاري تحت فشار. پس هم باید بخواهد هم باید بداند و سوم باید بتواند. برخـی هـر دو را   

توانند. پول ندارند. یا از نظر قانونی نمی تواند. پس این سه طرح که تمام شود ما در  دارند ولی نمی
هر سه حوضه خواستن، دانستن و توانستن نکات بسیار ریزي مدیریتی را می خواهیم در بیاوریم و 

تهیه و منتشر خواهد شـد و   1393الگوهایی را پیشنهاد دهیم. گزارش نهایی این طرح تا اول مهرماه 
راهکارهاي جزیی در هر سه حوزه ارائه خواهد شد. در مورد حوزه خواستن عرض کنم که مهمتـر  
است. منابع آب چیزي نیست که هر کس هر طور بخواهد بتواند با آن برخورد کند. من نمی خواهم 

داشته باشیم. آب را هدر دادن دلبخواهی نیست. نکته دیگر این است که کشـاورزان  را این عملکرد 
گله کردند من هم می خواهم درد دلی کنم. ما براي این که پرسشنامه هـا را پـر    ها اد از ما دولتیزی

ظهـر   12خدمت کشاورزان می رسیم تا  8کنیم هر هفته از قبل باید هماهنگ کنیم. از صبح ساعت 
هم هستیم. بعضی برخوردها با ما می شود که ما دلمان می شکند. اول اینکـه زنـگ مـی زنـیم مـی      

یم در محل همکاري نمی کنند می گویند که ما یادمـان  وگویند که وقت نداریم. بعد وقتی که می ر
رفت. حالا ما با ماشین موسسه چند نفر رفتیم ولی آنها نیستند و می گویند یادمان رفـت کـه بـاهم    

کنـیم.   ها تمام شد مـی خـواهیم راهکارهـا را از آن اسـتخراج    قرار داشتیم.  بعد از اینکه پرسشنامه
مشکلی براي ما بوجود نخواهد امد ما می توانیم یک گزارش همین طوري هم بنویسم. کشـاورزان  
می گویند که حالا چه گیر ما می آید ما که از شما تا حالا خیري ندیدیم. یک آب سردي بر روي ما 

 ـ     ها با زدن این حرف  ی ریخته می شود. خیلی ناراحت می شویم. چـون مـا بـه عنـوان محقـق وقت
احساس کنیم که کارمان پوچ است این موضوع براي خودمان از همه چیز بدتر است یعنی خودمان 
می خواهیم که واقعاً یک راهکاري از دل این استخراج کنیم. شما که اینطور می گویید ما بیشتر زجر 

وقتی به ما می می کشیم. حالا اینکه کارهاي ما تا کنون جواب نداده باید دلیل آن را پیدا کنیم. شما 
گویید ما می دانیم برخی پژوهش ها مخصوصاً ما که در حوزه علوم انسانی کار می کنیم دیر جواب 
می دهد و برخی مواقع سخت جواب مـی دهـد. امـا ایـن طـوري بـا مـا برخـورد نکنیـد. دل مـا           

  پژوهشگران می شکند. 
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گواران، خیلی استفاده بردیم. خوب خدا قوت می گویم به همه بزر پورمحمدي (فرماندار رفسنجان):
من سعی می کنم که خیلی خلاصه صحبت کنم که وقت دیگران گرفته نشود. یک مطلبی که معمولاً 
در کارها تاثیرگذار است این است که ما همیشه به مجریان دولتی متکی می شویم که نتیجه این اتکا 

هم جمـع شـدیم. چـون مجریـان      به مجریان دولتی همین وضعیتی است که امروز به خاطر آن دور
مرتب تغییر می کنند و تغییر مجریان معمولاً کارها را به صورت سلیقه اي پیش می برد. نه کارها را 
به صورت سیستمی جلو می برد. ما کشوري داریم که در آن سیستم پیاده نیست که سیستم در درون 

لاً یک مدیر کـه مـی آیـد مطـابق     شده خوب کار کند. معمو یک برنامه منظم زمانبندي شده حساب
سلیقه خود عمل می کند که باغات این طور شود و کارها این طور انجام شود. چون سلیقه اي است 
نتیجه آن این می شود که امروز ما در بحث آب و کشاورزي داریم می بینیم. من پیشـنهاد دارم اگـر   

م زحمتتان جلـوي چشـمتان دارد   می خواهید که شما کشاورزان بزرگوار که زحمت کشیدید و تما
رود، موفق بشوید، تشکلهایی که دارید را فعال کنید. الان من در اتاق بازرگانی تشـکلهایی   هدر می

انتخـاب شـوراها   در داریم که فعال شده که دارد در انتخاب نماینده و رئیس جمهور نظر می دهد. 
هند دولتی ها بگیرند تاثیرگذار شدند. دهد. نتیجه آن این است که در تصمیماتی که می خوا نظر می

ن جواب بگیرید، فعال شـدن تشـکلهاي   آیکی از بهترین راهکارها که می توانید موفق بشوید و از 
ی که مطرح شد که هماهنگی بین ذیفنعان و نظام اجرایی و پژوهشگران یمختلف است تا صحبت ها

یند یک تشـکل قـوي وجـود دارد،    را آن تشکیلات انجام دهد. اگر یک مجري عوض شود وقتی بب
سعی خواهد کرد خود را با آن تشکیلات وفق دهد و هماهنگ کند. در مورد خسـارتهایی کـه وارد   

هزار شغل در شهرستان انار  100شود هم خیلی کوتاه و فهرست وار خدمتتان بگویم که بیش از  می
یم که مقداري باغ خشک شـد  و رفسنجان مرتبط با کشاورزي و منابع آب هستند. وقتی آمار می ده

نتیجه آن این است که یک تعدادي از شغلشان بیکار می شوند. این مسـئله بـه مـرور زمـان اثـرات      
روانی و اجتماعی و اقتصادي و هم اثر امنیتی خود را بروز خواهد داد. اگر سطح زیر کشت باغ کم 

نابراین اگر نتوانید کاري کنید شد و بیکاري زیاد شد به سمت باغاتی که موجود است خواهند آمد. ب
ایی فعال شود و راهکارهایی ارائه هبحث امنیتی بسیار مهم خواهد شد. پس باید تشکلها و کارگروه

دهند. یکی از راهکارهایی که می توان ارائه کرد این است که سرمایه داران سرمایه هاي خود را در 
کننـد تـا بتـوان جبـران کـرد. در بخـش       دیگر بخش هاي اقتصادي به غیر از بخش کشاورزي فعال 

زا باشـد. ایـن    صنعت ما طرحهاي خیلی خوبی داریم (نه همه آنها) که می تواند درآمد زا و اشتغال
موضوع بخشی از آن بیکاري ها را جبران خواهد کرد. این پشنهاد اولیه است و خیلی پخته نیست و 

  راهکارها را استخراج کنند.  ند و بررسی کنند ونها بر روي آن کار ک باید کارگروه
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کـه مـن یادداشـت     يبیشتر مـوارد  اي موسسه تحقیقات پسته کشور): صداقتی (مسئول آبیاري قطره
کرده بود که عرض کنم را دوستان مطرح کردند. سعی می کنم سریع مسائل را مطـرح کـنم. علـت    

سطح زیر کشت است.  مشکل که همه بیان کردند که ما متاسفانه عمده مشکلمان توسعه غیراصولی
حلقه چاه داشـته   650که دشت رفسنجان حدود  1353من فقط این آمار را عرض کنیم که در سال 

حلقه چـاه رسـیده اسـت. در     1600الان به حدود  وده است و متاسفانه بعد از سالهادشت ممنوعه ب
ورزان می گوینـد  مورد اینکه چه کسی مقصر بوده است الان نمی توانیم کسی را مقصر بدانیم. کشا

دولت مقصر است. همانطور که آقاي آگاه فرمودند دولتی ها می گویند که کشاورزان با رابطه و بـه  
. هدف کشاورز هم خیـر بـود کـه همانـا آبـادي منطقـه و       ندطریقی مجوز پروانه چاه را گرفته ا هر

 ـاشتغالزایی بوده است. بنابراین ما دنبال مقصر نمی گردیم. فقط ما خدمت دو م یستان باید عرض کن
که سرمایه گذاران و باغداران عزیزي که از ابتدا در این منطقه کشت و کار کردند و توسـعه سـطح   
زیر کشت دادند، شاید این مسئله را توجه نکردند و آن این بوده است که فکر کردنـد کـه سـرمایه    

و استان کرمان یکی  گذاري در منطقه فقط توسعه سطح زیر کشت پسته است. چون منطقه رفسنجان
ترین مناطق در جهان از نظر منابع معدنی است. اگر ابتدا می آمدند در بخشهاي دیگر ماننـد   از غنی

صنایع و معادن انجام می دادند خوب بود و الان این مشکل را نداشتیم که اقتصاد منطقه وابسته بـه  
د منطقه یک منطقـه سـوخته   پسته و تک محصولی باشد به طوري که اگر باغات پسته ما خشک شو

اي خواهد شد که هیچ کاري در این خصوص نمی توان انجام داد. بنابراین من خلاصه عرض کـنم  
راهکارهایی که در این زمینه می توان پیشنهاد داد یکی بحث اصلاح روشهاي آبیاري موجود است. 

ه داشتیم. بحث توسعه ما تحقیقات خوبی را در بحث آبیاري سطحی و دیگر انواع آبیاري در موسس
هاي آبیاري تحت فشار هم اگر به صورت اصولی اجرا بشود می توانـد مفیـد باشـد. علـت      سیستم

وري با  نامونق بودن این راهکار این بود که وقتی سیستم اجرا می شد متاسفانه به جاي افزایش بهره
ت انجام می شد. این آب موجود و کاهش برداشت در اثر اجراي این سیستم، افزایش سطح زیر کش

موضوع باعث شده است که این ایده شکل بگیرد که اجراي سیستم هاي آبیاري تحت فشار کمکی 
به حل بحران آب در منطقه نخواهد کرد. اگر از ابتدا درست انجام شده بود این بحث نبود. در بحث 

هایی  ح است. باید تیمافزایش عملکرد این سیستم مفید خواهد بود. شناسایی مناطق مستعد نیز مطر
تشکیل شود و باغهایی را که از نظرات مختلف غیرمستعد هسـتند، شناسـایی شـوند وایـن باغـات      
حذف شوندو چاه ها خریداري شود. آخرین مطلب این است که ما در کشور بـه پتانسـیلها توجـه    

ی خـواهیم  نمی کنیم. ما در کشوري هستیم که در منطقه خشک و نیمه خشک دنیـا قـرار دارد و م ـ  
کشاورزي هم انجام دهیم. خیلی از کشورهاي دیگر هستند که آب بیشتر از ما دارند ولی با استفاده 
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از واردات آب مجازي یعنی اینکه خودشان تولید نمی کنند و براي آنها مقدور است آن محصول را 
  از جایی وارد کنند، استفاده کنند. 

انتقال آب است کـه متاسـفانه در بسـیاري از موتـور     عرضی که داشتم یکی مسئله مدیریت  بهشتی:
 ـ   د کـه  پمپها دارد غیر اصولی انجام می شود. از مراجع قانونی استدعا دارم که ایـن را رسـیدگی کنن

درصد آب آنها قبل از اینکه به مـزارع برسـد هـدر مـی رود. دیگـري       خیلی از موتور پمپها بیش از
اي که بـراي آنهـا صـادر     ها دارند بیش از پروانه ز چاهجلوگیري از برداشت غیرمجاز آب که خیلی ا

 ردشده است برداشت می کنند. می توانیم از سطح زیر کشت پایین مقدار محصول بالاتر برداشت ک
تـر   تا اینکه بیاییم و مقدار سطح زیرکشت را بالا ببریم. هزینه ها را افزایش میدهیم و کار را سـخت 

هزار قصب باغ داریم. در 50ن تر می آوریم. دلمان خوش است که می کنیم و مقدار محصول را پایی
حالی کشاورزانی هستند از سطح زیر کشت خیلی پایین تر مقدار محصول خیلی بالاتري برداشـت  
می کنند. فکر می کنم بحرانی ترین منطقه در رفسنجان منطقه انار است. اگر مسئله انتقال آب مطرح 

غات بسیار مساعد و با عملکرد بالا در این منطقه است که به بن بست باشد در نظر گرفته شود که با
  آبی رسیده اند و هیچ راه برون رفتی ندارند. 

دارند براي  1385هایی که از سال  یکی از راهکارها این است که چاه احمد نوذري (بخش فردوس):
شده است که بارهـا بـر    منطقه ممنوعه رفسنجان مجوز صادر می کنند، این جسارت در افراد ایجاد

ها اصرار کنند. در مورد مسئله آبیاري تحـت فشـار    درخواست خود در صورت پر شدن مجدد چاه
حرفهاي ضد و نقیضی زده شد و ما متوجه نشدیم آیا این راهکار مناسب است یا نه. اگـر راهکـار   

ب اسـت.  مناسبی است پس چرا این وامها قطع شده است. موضوع بعدي آموزش مصرف صحیح آ
تا به حال مرکز تحقیقات پسته و جهاد کشاورزي چند تا جلسه بـا کشـاورزان در منـاطق مختلـف     
گذاشته اند؟ بحث بعدي این است که موسسه تحقیقات براي عوامل طبیعی چون سرمازدگی و غیره 

 30000هـاي مـا در نـوغ     چه تدابیر و پیشنهاداتی دارند. بحث بعدي شوري آب است. یکی از چاه
میلیون هزینه کردیم و استخري زدیـم تـا شـوري را بـه      200یکرومهوس بر سانتی متر است و ما م

تقلیل دهیم. مشکل بعدي عدم هماهنگی بین جهاد کشاورزي و دیگر نهادهـا اسـت. مسـئله     6000
دیگري که آقاي آگاه فرمودند آیا عدالت در همه جا اجرا می شود؟ آیا در برداشـت آب در منطقـه   

همه یکسان برداشت مـی کننـد. مسـئله بعـدي کـه جـاي تحقیـق دارد شـکاف زمـین و           رفسنجان
کیلومتر رخ داده  30فرونشست زمین است که در محمدآباد برخوردار تا جوادیه فلاح چیزي حدود 

  اند. است. آیا در این زمینه تحقیق شده و تدابیر اندیشیده
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که به جاي اینکه چاقو را دست جراح بدهنـد  : همه این مسائل به این دلیل است آقاي بهروز زینلی
دست یک بچه نا اهل داده اند. ما کشاورزان و مسئولین باید چاقو را از بچه بگیریم و بدهیم دست 
کسی که جراح باشد. یعنی باید تخصصی برخـورد کنـیم و بایـد در مسـئله کشـاورزي تخصصـی       

  برخورد کنیم. 

موعه اي که این جلسه را برگـزار کـرده انـد. راجـع     آقاي مهندس فهیمی: من تشکر می کنم از مج
مسائل صحبت شد. هر اندازه تعامل بیشتر شود راهکار مناسبی است که بشود بین بهـره بـرداران و   
مجریان و عوامل و دست اندرکارانی که وضعیت بحرانـی آب رفسـنجان را شـاهد هسـتند ارتبـاط      

ر نمی کنم در طول یک یا دو جلسـه یـا جلسـات    برقرار کرد تا این شرایط تعدیل پیدا کند. من فک
بیشتر به جمع بندي هاي مناسب و قابل اجرایی برسیم. لذا باید چند جلسـه برگـزار شـود تـا ایـن      
تعامل ایجاد شود و راهکارهاي مناسب و اساسی براي برون رفت از این بحران را تشخیص دهـیم.  

سـال خـدمتم در منـابع     30دارم در طول همه وضعیت بحران واقف هستند. آنچیزي که من تجربه 
استان دارم این است که باید میزان تعلق پذیري مردم به ذخایري که متعلق به خودشان است باید در 
درون آنها ایجاد و افزایش پیدا کند. آنچیزي که تا بحال اتفاق افتاده است این است که یـک طـرف   

زرنگی در آن است کـه هرچـه بیشـتر از ایـن     دولت بوده است و طرف دیگر مردم و فکر می کنند 
منابع برداشت کنند و به نفع آنهاست در حالی که به ضرر آنهاست. چیزي که اتفاق افتاده است این 

بینیـد کـه   اي آن را مسـدود کـرده و مـی    بار آب منطقه 13هایی وجود دارد که بیش از  است که چاه
است که این جدایی ایجاد شده است. آن ه این خاطر را حفر کرده اند. در حالی که این ب هچادوباره 

و لذا اند که اگر از سفره آب زیرزمینی بیشتر برداشت کنند یک نوع زرنگی کردند همواره فکر کرده
کیلـومتر در رفسـنجان    40امروز با این مشکلات مواجه هستند. ما در یک دوره اي سـالانه حـدود   

که خیلی از آنها به نتیجه نمی رسیدند و مجبور می شدند  هزار متر حفاري 40حفاري داشتیم. مردم 
را آن را جابجا کنند. کمتر چاهی می بینید که حداقل سه یا چهار بار جابجا نشده باشـد. اثـرات آن   

همه از نزدیک با آن مواجه هستند. موضوعی که هست این است که بخشی از ذخایر به دلیل شوري 
مـد کشـاورزان   آ. یکی از راهکارها این است که مقـداري از در و دیگر دلایل از دست خواهد رفت

ی ایجاد شود تا مردم درآمدهاي یزي هزینه شود. سرمایه گذاري و فرصت هاورخارج از بخش کشا
میلیارد  12اي داریم که ذخایر آن حدود  گذاري کنند. الان ما سفره کشاورزي خود را در آنجا سرمایه

متر وجـود   200میلیارد مترمکعبی که برآورد شده است تا عمق  25-24مترمکعب کم شده است. از 
میلیارد مترمکعب ولی بـه نظـر    10,5دارد و برداشت آن مقرون به صرفه است. خانم دکتر فرمودند 

میلیـارد   10میلیارد مترمکعب تاکنون از این ذخـایر برداشـت شـده اسـت. مـا الان حـدود        15من 



 

 

 

 

 

 

رون
ت ب

شس
ن ن

 اولی
مل

ش کا
گزار

 
جان

فسن
ت ر

شس
ب: ن

ن آ
حرا

 از ب
فت

ر
 

82 

ار باغ داریم که بین این دو تعامل ایجاد کردند عملی نخواهـد  هزار هکت 90-80مترمکعب آب براي 
بود. بنابراین باید راهکار مناسبی 
اتخــاذ شــود و بایــد از جهــات 
مختلف همکاري اتفـاق بیافتـد.   
وقتی می بینیم که کسانی با این 
ــا   ــد و ادع ــی آمدن وضــع بحران
کردند و صاحب چاه شده انـد،  
در حالی کـه مـردم نیـاز دارنـد     

ی فروشند، این راهکـار  دارند م
عملی نخواهد بود. تا زمانی کـه  
همچنین فاصله اي بین عرضه و 

تقاضا داشته باشیم، نمی توان کاري کرد. راهکارهایی که باید به دنبال آن رفت این است که بـدون  
ایجاد ناامیدي و وحشت با مردم بنشنیم و صحبت کنیم. مردم صاحب این سرمایه هستند و باید در 

آن تلاش کنند. راه حلهاي کوتاه نمی توان توصیه کرد. خشک کـردن باغـات امنیـت باغـات     حفظ 
هم به خطر خواهد انداخت. به نظر من این مسیر نیاز به برگزاري چندین جلسه دارد و هر را دیگر 

چه این جریان بیشتر بین مردم گسترده بشود مفیدتر خواهد بود. استمرار آن هم به صورتی باشد که 
از انجام کار تحقیقاتی راجع به مسائل با مردم صحبت شود و خود مردم هم درگیر کار شـوند.   پس

هایی تشکیل شود و با مردم تعامل شود. ما متاسفانه قانونهاي گذشـته مـان تنهـا توسـط      باید کمیته
 دولت وضع شده است در حالی که مردم مشارکت در قانون نداشته اند. حتی شرایط اجرایی قوانین

  تعریف نشده و مجریانی که باید قانون را اجرا کنند به مراتب اجراي آن وقوف ندارند. 
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  :ششمبخش 
  نشست بندي جمع
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  ارائه کردند.ندس اسفندیاري جمع بندي نشست را قاي مهآدر پایان 

پس تشکر از حضار و ابراز نگرانی از عدم وجود صـبر و تحمـل کـافی بـراي      :مهندس اسفندیاري
هاي دیگر در جامعه باعث بروز بحـران   هاي همدیگر که این بیماري در کنار بیماري یدن صحبتشن

شـود. لـذا، بـدون گفـت و گـو و شـنیدن        هاي می آب و در ادامه بحران آب موجب تشدید بیماري
هاي همدیگر نمی توانیم به نتیجه مثبت برسیم. در ادامه ایشان اظهار امیدواري کردند که بـا   صحبت

حلها پیگیري شـود. نماینـده دولـت حاضـر در جلسـه (فرمانـدار        و مشارکت جدي مردم راه همت
رفسنجان) هم همین نظر را داشتند که مردم باید به دنبال راه حل مسائل خود باشند. بنابراین از این 

باشد و تا رسیدن بـه نتیجـه مطلـوب بـه     ها پس باید جور دیگر مسئله را ببینید و شاید آن راه حل 
دت خداوند اتکا داشته باشید. شرکت کنندگان شاید این نظر را داشته باشند کـه در  عالطاف و مسا

ها تکراري بود. اما شاید بهتر باشد در این باره زود قضاوت نکنیم. پیشنهاد و  این نشست هم حرف
و  حلی که از همان ابتدا داده شد این است که سـه راس مثلـث (صـاحبان مسـئله، پژوهشـگران      راه

گیرندگان اجرایی) باید بتوانند با هم گفت و گو کنند. صـحبت دردمندانـۀ آقـاي     مجریان یا تصمیم
دکتر عبدالهی مبنی بر برخورد نامناسب صاحبان مسئله با یک پژوهشگر تاثرآور و غم انگیـز بـود و   

اتی خـود را  جاي نگرانی است. از آقاي دکتر عبدالهی خواسته شده بود که نتایج و یافته هاي تحقیق
در منطقه در این نشست بیان کند ولی ایشان یک مسئله اجتماعی را مطـرح کردنـد. ایـن موضـوع     

زاده به درستی مسئله را تشخیص دادند. مسئله بحـران   بیانگر این واقعیت است که آقاي دکتر سراج
ي از آب قبل از اینکه یک مسئله طبیعی باشد، یـک مسـئله اجتمـاعی اسـت. بـه هـر حـال، تعـداد        

پژوهشگران در خود رفسنجان قرار دارند و باید براي این افراد از جمله آقاي دکتر عبدالهی و دکتر 
  مرتضوي، ارزش قائل شویم.  

بود. ولی در نظر   حرفهایی که در مورد منابع و مصارف زده شد هدف این نشست نبود و تنها وسیله
ز جمله مسائل ما است. ادعا هم نمی کنیم کـه  خیلی از دوستان به عنوان هدف گرفته شد. این هم ا

این حرفها، حرفهاي جدیدي است. این اطلاعات هم قبلاً توسط افرادي چون آقاي دکتر مرتضـوي  
مطرح شده است. اما کار جدید که انجام شده بود این بود که پایه جدیدي از همان اعـداد و ارقـام   

نه اینکه بیاییم و همان کار را مرتب تکرار کنیم و فراهم شود تا کار دیگري بر روي آن انجام شود. 
مرتب بگوییم که بیلان این است و بر سر درصد نفوذ و ضریب ذخیره بحث و دعوا کنـیم. مشـکل   
اصلی جاي دیگر است و بر روي این مسائل نیست.  بعد هم راه حلهاي فردي بدهیم. البته خیلی از 

خود ارزشمند است منتهـی در جـاي خـود. بایـد یـک       حلهایی که دوستان ارائه کردند در جاي راه
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هاي تخصصـی در   مجموعه اي از مسائل را به صورت یکپارچه ببینم که پیشنهاد این است که کمیته
هاي تخصصـی اعـلام و عضـوگیري     این باره شکل بگیرند. متاسفانه موافقت نشد که تشکیل کمیته

وع تکیه دارد، با داشتن اسامی حاضران و شماره شود. اما به دلیل اینکه اندیشکده بر روي این موض
تماس آنها، با آنها صحبت خواهد شد و از آنها براي عضویت در هر یک از کمیته هـاي تخصصـی   
دعوت خواهد شد. گرچه امروز در مورد تشکیل کمیته ها بـا اندیشـکده همکـاري نشـد امـا ایـن       

  موضوع توسط خود اندیشکده پیگیري خواهد شد. 

هـا   ن است که بحران آب منجر به خسارتهاي زیادي شده است که هنوز هم این خسـارت مسئله ای
جامعه رفسنجان را چندان بیدار نکرده است. چون همه می گویند ما می دانیم. ولیکن واقعیت امـر  

زیستی مثل نشسـت زمـین دارد کـه ابعـاد      این است که دانسته نمی شود. این خسارتها ابعاد محیط
ارد. امروز چندین عکس تهیه شد که ابعاد بحران آب در معرض دید حضار قرار گیرد فاجعه باري د

که موافق به نصب آن نشدیم. همچنین شوري خاك هم از خسارتهاي دیگـر اسـت کـه تبـدیل بـه      
هاي اقتصادي هم مثل خشک شـدن و کـاهش    خسارتهاي اقتصادي می شود. یک سري از خسارت

هاي برداشت آب از چاه، مقالـه دادنـد و    در مورد افزایش هزینه سطح باغات هستند. آقاي عبدالهی
خیلی خوب نشان دادند که محاسبات علمی و اقتصادي به چه میزان با محاسبات عادي فرق دارد و 
چه خوب می شد که فرصتی براي ارائه یافته هاي ایشان در این نشست بود. ایشـان در تحقیقـات   

هـاي   داشت آب از جمله هزینه انرژي مصـرفی در شـرایط قیمـت   هاي بر خود نشان دادند که هزینه
اي انرژي چقدر است و اگر قیمت ها افـزایش یابـد و یارانـه هـاي انـرژي حـذف و        پایین و یارانه

هاي اقتصادي دیگري هم وجـود دارد کـه بایـد     هاي واقعی شود، چقدر خواهد شد. خسارت هزینه
داند و فلانی بیاید در جلسه صـحبت کنـد. بعـد هـم      احصا شود و همین طور نگوییم که فلانی می

فلانی می آید در جلسه صحبت می کند و می بینیم که هیچ چیز عایدمان نشد. فقط اینکـه بـرآورد   
بکنیم یک هکتار چاه چقدر هزینه دارد و بعد ضربدر هکتاري تحـت پوشـش آن کنـیم کـه کـافی      

شدن آب  مستند کنند. اول اینکه دلیل هر خشکنیست. بعد ما از انجمن ملی پسته خواستیم اینها را 
ممکن است آب نباشد. ممکن است مربوط به استفاده غلط از سم باشد. دوم اینکه اینها مستند شود 
که چه جایگاهی دارند. همانطور که شما کارشناس منابع آب ما را تحت فشار قرار مـی دهیـد کـه    

ري است، چرا راجع به خسارتها این دقت نظـر  اینجا رقم و عدد آنطوري است و آنجا عدد این طو
را اعمال نمی کنید. بعد هم این خسارتها تبدیل به پیامدهاي اجتماعی و تبدیل به دعواهاي زیـادي  

هاي قضایی که در رفسنجان به دلیل بحران آب تشکیل شده است، هزینه نیست؟  شود. آیا پرونده می
امنیتی که به آن اشاره شد هم باید مورد توجـه قـرار    اینها نباید به حساب بیاید؟ بعد هم مشکلات
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و چه پیامدهایی دارد هم مهم بود  یگیرد. لذا این مسئله که ریشه این خسارتها چیست و چه مسائل
را که مورد نظر بود به صورت منسـجم مطـرح کردنـد و آقـاي      يآقاي آگاه یک سري موارد است.

ان دیگر هم تکمیل کردند. اینها مستند خواهد شد و در فرهاد آگاه هم این را تکمیل کردند و دوست
هایی که پیگیري خواهیم کرد به کمک و با همکاري شـما تشـکیل شـود، قـرار گیـرد.       اختیار کمیته

ماموریت اندیشکده تدبیر آب ایران هم این است که پیوند بین سه ضلع مثلث را تسهیل کنـد و در  
اتفاق بیافتد و اندیشکده بدنبال انجام دادن این امور به این خصوص واسطه گري کند تا این مسئله 

تنهایی و توسط خود نیست. اندیشکده به دنبال ایجاد پیوند همکاري بین پژوهشگران که بیشتر آن 
زاده  در منطقه هستند، مدیران اجرایی وصاحبان مسئله است. همانطور که به طور درست آقاي سراج

له، یک بخش از آن متوجه خبرگان مطلع و دوستانی که امروز در مطرح کردند، موضوع خبرگان مسئ
خدمت آنها بودیم و بخش دیگر آن عوام و مردم عادي هستند که به نوعی و با یک تدبیري باید به 
آنها اطلاع رسانی شود. کار هم یک کار درازمدت است و همه دوستان نسبت به این موضوع که این 

شد، اتفاق نظر داشـتند. امیـدواریم اگـر آنچنـان کـه شایسـته بـود        مسئله در درازمدت حل خواهد 
  نتوانستیم جمع بندي کنیم، در آینده و اقدامات بعدي جبران کنیم. 

  


